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,.Biuro®, gdzie pracowal jako kierownik — obywatel niemiecki. Inny lokal wywiadowczy mial

w Kartuzach przy ul. Kosciuszki, w domu Skwierawskiego, gdzie prowadzit dziatalnos¢

szpiegowska. Tam tez mieszkala jego Zona (zobacz: mdj ,.List do Redakcji” A. Pryczkowski,

str. 53; Oswiadczenie Czestawy Willich, str. 55; O$wiadczenie Eleonory Szopinskiej, str.57).
Rowniez Heinrich Kassner, inspektor Gestapo gdanskiego, uzywat roznych nazwisk.
W czasie wojny znalismy go pod nazwiskiem Heinrich Kassner, po wojnie, kiedy byt w UB i
byl doradcg B. Bieruta, uzywat ps. Jan Kaszubowski i Jan Kassner. Pragniemy tu, jako
naoczni $wiadkowie stwierdzi¢, ze Heinrich Kassner, Jan Kaszubowski, Hans Kassner —

ystkich tych trzech nazwisk uzywala jedna i ta sama osoba. Prawdziwe jego nazwisko

bylo Heinrich Kassner, a uzywal pseudoniméw: ,,Jan Kaszubowski” 1 ,,Jan Kassner”.

Heinrich Kassner rozpracowywat wywiad ,,Gryfa”. Pawel Hebel * - wiedzieli$my od niego, ze
Kassner urodzil sie w Gdansku i mieszkal przez caly czas, a potem w Wolnym Miescie
Gdansk, byl szwagrem A. Arendta.

Ja i moja rodzina poznala osobiscie Heinrich Kassner w przykrych okolicznosciach,
kiedy 14 stycznia 1944 r. on razem z Janem Bianga, Ludwikiem Miotke oraz innymi
gestapowcami dokonali zbrojnego napadu na Sztab por. J. Dambka, ktory si¢ miescit w
Borzystowskiej Hucie w naszym rodzinnym gospodarstwie (1942 — 1944). Celem tego
napadu byla likwidacja kierownictwa ,,Gryfa”, szczegélnie por. J. Dambka, A. Westphala i
Jana Goncza. Kierownictwo ,,Gryfa” zbieglo wezesniej. uprzedzone (zobacz Oswiadczenie
28.10.01r. A. Pryczkowska, str. 81) ’

Witedy Heinrich Kassner aresztowal mego brata Romana Tempskiego 1 wujka Wiktora

Tempskiego. Szantazowal nas, a szczegdélnie mojg mame, ze ich wypusci, kiedy razem z

Geslapo zastawimy pulapke¢ na dowoddcow ,,Gryfa”: J. Dambka i A. Westphala. Ttumaczyt

nam. jak to wykonaé, ze nalezy zwabi¢ do nas kierownictwo ,Gryfa” i zatrzymac ich,
natychmiast zawiadomi¢ jego telefonicznie z miejscowej poczty lub osobiscie (Kassner w

Gdansku Neugarten 27). Podal on réwniez dwa numery do Gdanska i do Gdyni. W czasie

tego aresztowania Kassner zabral mnie ,na bok” i rozmawial ze mna w ,cztery ocz

namawial, abysmy przeszli na jego strong, obiecywal, ze po wojnie nam duzo pomoze.
Heinrich Kassner, ps. Jan Kaszubowski wiedzial, ze ja bytam narzeczong A. Pryczkowskiego,

kiéry byl cztonkiem Rady Naczelnej, najwyzszej wladzy w Gryfie i bylismy ze Sztabu por. J.

Dambka. Chodzito jemu o potwierdzenie tego, ze on rowniez byt w ,,Gryfi

* - as wywiadu ,Gryfa” P. Hebel przeprowadzil ze swoja grupa zamach na Alberta Forstera, Gauleitera 111
Rzeszy w okregu Gdansk — Prusy Zachodnie. Po otrzymaniu informacji z wywiadu ,,Gryfa”, ktoredy bedzie
przejezdzal samochod z Forsterem, uprowadzono samochdd. z ktorego nieco wezesnicj on wysiadl.
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Czestawa Willich
Elblag

Oswiadczenie

W czasie okupacji hitlerowskiej mieszkalam na Kaszubach w Klukowej
Hucie . Na przetomie 1943 /44 przez okolo 9 miesigey jezdzitam do Kartuz
na ulice, ktora obecnie nazywa sie Kosciuszki, do Pani Hildegardy Anny
Skwierawskiej / ktora byla pianistka i zegarmistrzem/na naukg¢ gry na piani-
nie . Jezdzitam tam okolo raz w tygodniu, nauka byla opfacana w naturze.
Nauka odbywala si¢ w salonie pigknie urzadzonym . Panig Hildegardg Skwie-
rawska polecity mnie siostry Wysockie z Kartuz, ktorych brat Jan byt z Klu-
kowej Huty . Ojciec Pani Skwierawskiej prowadzif w swoim domu pod w/w
adresem na parterze wiasny zakiad zegarmistrzowski.Zakiad ten prowadzit w
czasach przedwojennych,jak réwniez w czasie okupacji niemieckiej .

Pani Skwierawska byla w tym czasie przyjaciotka Aleksandra Arendta i
razem mieszkali w Kartuzach w rodzinnym domu Skwierawskich . Pozniej zos-
tala zong Aleksandra Arendta, ktory jak dobrze pamigtam, zaraz po wojnie ut-

= rwalal wladze ludowa , zostal wicestarosta gdanskim,a potem starosta koscier-
skim .
Podczas moich pobytow na lekcjach w domu Skwierawskich widziatam
- SS-mana Jana Kaszubowskiego /Hansa Kassnera /ubranego w czarmy mundur
SS w towarzystwie Aleksandra Arendta i Ludwika Miotka / A Arendta widywa-
tam bardzo czgsto/. Ci dwaj ostatni chodzili po cywilnemu . Widzialam rowniez
B wielokrotnie jak wspolnie biesiadowali, grali w karty i z rozméw i zachowania
wida¢ bylo, ze taczyly ich przyjacielskie stosunki, mowili sobie po imieniu

Kiedy si¢ zorientowatam , ze Aleksander Arendt i Ludwik Miotk sg wspot-
pracownikami gestapo i utrzymuja przyjacielskie stosunki z Janem Kaszubowskim

—mordercg setek Polakéw , w tym giownie partyzantow T.O.W.  Gryf Pomorski” —
postanowitam przerwa¢ wszelkie kontakty z rodzing Skwierawskich z Kartuz . Po-
wiadomifam o tym fakcie moja rodzine, ktora stwierdzita, ze my Polacy nie mo-
zemy utrzymywaé kontaktow z takimi osobami, ktore wspotpracuja z hitlerowcami,
a ponadto jest to bardzo niebezpieczne .

Te fakty wspolpracy z gestapo Aleksandra Arendta i Ludwika Miotka stwie-
rdzam dzisiaj z pelng odpowiedzialnoicig jako naoczny $wiadek wydarzen z tam-
tych lat, tym bardziej , ze gestapowiec Jan Kaszubowski byt powszechnie znanym
na Pomorzu morderca Polakéw stynacym z okrucienstwa .

Jimn/ 2.
6.0 Lpecfy
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ul. Hallera 13/6

OSWIADCZENIE

Méj ojciec Jan Dabrowski byl przed wojna kupcem branzy drzewnej, byt tez
myéliwym, a matka Helena Dabrowska byta nauczycielka. Przed wojna mieszkalismy w
Kamienicy Krolewskiej. Po wybuchu wojny, ze wzgledu na to, ze rodzice byli cztonkami
Zwiazku Zachodniego, w obawie przed represjami na Pomorzu wyjechalismy cala rodzing w
glab Polski do Inowroctawia. Przed Bozym Narodzeniem 1939 r. wrocilismy spowrotem do
Kamienicy Krolewskiej. Wkrotce ojcicc zostal po raz pierwszy aresztowany przez gestapo i
osadzony w wiezieniu w Leborku za rzekome zastrzelenie niemieckiego Zotnierza. Po
rozpatrzeniu sprawy zostal zwolniony z wigzienia. Pomimo szykan nie ukrywal swojej
przynalezno$ci do narodu polskiego, a nawet publicznic nieraz $piewal hymn polski,
przewidywat rychty upadek Hitlera.

W migdzyczasic wstapit do Tajnej Organizacji Wojskowej ,,Gryf Kaszubski”, takze
mama byta zaprzysigzona do ,,Gryfa Kaszubskiego”. Kolejne aresztowanie mojego ojca Jana
Dabrowskicgo miato miejsce na poczatku kwietnia 1941 r. i dokonane byto przez tajng policj¢
SS z Gdyni. Aresztowania tego dokonano w Sierakowicach réwnolegle z aresztowaniem
Antoniego Naczka przez gestapowcow gdynskiego SS Jana Kaszubowskiego i Aleksandra
Arendta. Gdy do samochodu wpychali brutalnic Antoniego Naczka, moj ojciec byt juz w
$rodku samochodu i podat mu reke dla utatwienia wejscia.

Po przestuchaniu na gestapo w Gdyni przez Aleksandra Arendta i Jana
Kaszubowskiego, wywieziono ich do obozu koncentracyjnego Stutthof. Moj ojciec dostal
numer obozowy 10703. Wszystkie te okolicznosci dotyczace przestuchania i przez kogo,
mama dowiedziata si¢ od szefa SS w Gdyni Manteufela (Teufela), kiérego w pewnym stopniu
przekupila wozac mu kilkakrotnie znaczne ilo$ci drobiu, szynek wedzonych, jajek, masta. Po
uzyskaniu informacji, ze ojciec znajduje si¢ w Stutthofie, nie bedac $§wiadoma, 7e jest to oboz
zaglady, udata si¢ tam w celu odwiedzenia swojego meza. Okazalo si¢ to bardzo
niebezpieczne, sam wartownik na wiezyczce przestrzegal mame, ze moze grozi¢ jej $mierc.
Nie baczac na przestrogi wartownika dopigta swego. Mama zobaczyta ojca zaprzgzonego do
wozu-rolwagi (platformy) z innymi wiezniami ciagnacego ten zaprzeg z diuzyca (drzewami).
Mama widzac w oczach ojca wielki niepokdj, ostrzezona zostata przez ojca, zeby uwazac na
Aleksandra Arendta poniewaz to on ich aresztowal, Ze jest to obéz $mierci, powiedziat tez:
,.uciekaj stad, bacz by ciebie tu nie zamkneli, wracaj do dzieci i chrofi je”. Z cigzkim sercem
wrocita do domu. Nie pozostawala jednak bierna i pokonana. W tej sytuacji za wszelka ceng
postanowila wydosta¢ ojca z obozu. Nadal jezdzita do gdynskiego esesmana Manteufela,
ktory tudzit mame obietnicami, ze ojca zwolni.

Kiedy po raz ostatni odwiedzita Manteufela, ten oznajmit jej: ,,prosz¢ jecha¢ do domu,
pani maz jest wolny”. Mama byta ta wiadomoscia niezwykle uradowana, powiadomita nas
troje dzieci, ze nasz ukochany tata powréci. Na drugi dzien, kiedy czekali$my na powrot taty,
przyszedt do naszego domu policjant z Sierakowic Beiler rodem z Bawarii. Znali$my go
dobrze, byt przychylny naszej rodzinie. Mama podzielifa si¢ z nim wiclkg radoscia nasze)
rodziny, ze maz zostal zwolniony z Stutthofu i ze lada moment spodziewamy si¢ jego
przybycia. Niemiec na to stal sig bardzo niespokojny i przedtuzal swoj pobyt u nas. Wreszcie
a¢ ostatnim pociagicm 7 Kamicnicy Krolewskiej do

pod wicczor, kiedy mial juz odjes
Sicrakowic. wreezyl mamic ze tzami w oczach zawiadomicnic o $micrcei ojea. Jednoczesnic
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wawnit nam w wielkiej tajemnicy, ze osoba, ktora kierowata aresztowaniem ojca i
umieszczeniem go w Stutthofie oraz nadzorowata egzekucje w Sianowie — byt Aleksander
Arendt z Kolonii. Przestrzegt mame, Zeby bardzo uwaza¢ na Arendta, bo Z jego strony grozi
wielkie niebezpieczenstwo.

Egzekucja w Sianowie odbyta si¢ 16 lipca 1941 r. Do Sianowa przywieziono czterech
wigzniéw Stutthofu, w tym mojego ojca Jana Dabrowskiego, a takze: Antoniego Naczka z
Tuchlina, Glodowskiego z Gowidlina i Paszkiego z Kartuz. Przywieziono ich rano w dniu
odpustu Matki Boskiej Szkaplerznej Krolowej Kaszub. Postawiono drewniang szubienice
niedaleko miejsca, z ktérego wyptywa zrodetko. Miata to byé egzekucja pokazowa i w tym
celu gestapowcy zgromadzili wielu z Sianowa i okolic, ktérych przymuszano do ogladania tej
egzekucji. Nadzorujacy ta egzekucjg gestapowcy, ubrani w czarne mundury — Jan
Kaszubowski i Aleksander Arendt — wydali nakaz zatozenia powrozow na szyje i na ich
sygnat usunigto fawke, na ktorej stali skazani partyzanci ,»Gryfa Kaszubskiego™ W ten sposéb
przez powieszenie moj ojciec i trzej pozostali poniesli $mieré na miejscu.

W czasie okupacji nasza rodzina mieszkata gtownic na wybudowaniu w Kamienicy
Krélewskiej. Naszymi sasiadami byta rodzina Kwidzynskich, znana dzisiaj na catym
Pomorzu z bohaterskiej obrony bunkra znanego ,,Gniazdem Gryfitow”. Tego pamigtnego
dnia, réwniez dla naszej rodziny, z 9 na 10 stycznia 1944 r. ja miatam 13 lat. Przybyt do nas
wieczorem z okrazenia Czestaw Kwidzynski z wiadomo$cia, ze sa otoczeni przez Niemcow,
ktérym przewodzi esesman Jan Kaszubowski. Powiadomit nas réwniez, ze przybyt z Gdyni
sam szef SS Manteufel przetozony Aleksandra Arendta i Jana Kaszubowskiego i Ze potrzebny
Jest humacz. Mama natychmiast powiadomita partyzantow ,,Gryfa”, ze u Kwidzynskich jest
kociot. Nastgpnie po dtuzszych wahaniach udata sie do zabudowan Kwidzynskich. W drodze
zostala aresztowana przez zamaskowanych Niemcow i doprowadzona do szefa SS
Manteufela, ktéry o$wiadczyl, ze ja skad$ zna. Kiedy byt wysadzony bunkier, w ktérym
zostaly ,pogrzebane” ciata partyzantéw zrobilo sie zamieszanic i mama w tym czasie
pomogta wyprowadzi¢ liczng grupe matych dzieci poza teren walki.

Po wojnie znalezliSmy sie w bardzo trudnej sytuacji — sama mama z trojka dzieci.
Mama sama zorganizowata szkole w Kamienicy Krolewskiej i rozpoczeta juko pierwsza
nauczanie w powiecie kartuskim, o czym powiadomita Inspektorat Szkolny.

Kiedy rozpoczeto sie przyznawanic uprawnien kombatanckich mama poczynifa starania
w tym kicrunku. Uprawnienia takie, jak uwazam, nalezaly sic mamic z dwoch tytutéw:
tajnego nauczania i cztonkostwa razem z mezem w ,»Gryfie”. Niestety mama jako Zona po
zamordowanym przez gestapowca A. Arendta Janie Dabrowskim, nie otrzymata nigdy tych
uprawnien (zmarta w 1985 r.), a to z tego powodu, ze Aleksander Arendt w tym czasie w
ZBOWID-zie decydowat o przyznawaniu uprawnieh kombatanckich i stwierdzal, ze:
uprawnienia kombatanckie sig nie naleza”. Uprawnienia mama nie mogta dostaé, gdyz w
obozie Stutthof po wojnie systematycznic byly niszczone wszystkie dokumenty dotyczace
mojego ojca, a one byly podstawa otrzymania uprawnien kombatanckich. Moéj ojciec posiadal
nr obozowy 10703. O numerze tym dowiedzieli$my si¢ zaraz po smierci ojca, kiedy odestano
nam poczty ojca rzeczy. Mimo ewidentnego pobytu mojego ojca w obozie Stutthof, do
ktérego sam Aleksander Arendt go tam skicrowal, nie mogla mama otrzyma¢ uprawnien
kombatanckich. Jak mi wiadomo, rodziny wszystkich straconych w Sianowie 16 lipca 1941 r.
mialy te same trudnogci. Jest to dla mnie zrozumiate poniewaz tymi wszystkimi poczynaniami
kierowat Aleksander Arendt, tym bardziej, ze od dlugich lat jest on przewodniczacym
sztutowiakow.
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Kassnerowi chodzilo o to, aby nas uwikta¢ w zdrade ,,Gryfa”, tym bardziej, ze u nas byt Sztab
J. Dambka. Tak jak to uczynili z A. Arendtem w przypadku A. Rifinskiej i Piaseckich i calej
rodziny Zawadzkich z Sikorzyna, ktorzy poszli z polskojezyczng grupa Gestapo na
wspolprace i przyczynili si¢ do zamordowania Kaszubskiego bohatera por. J. Dambka 4
marca 1944 r. W Sikorzynie. Po wojnie w fikcyjnym procesie sadowym pod nazwiskiem Jana
Kaszubowskiego bronili i trzymali strong zbrodniarzy , poniewaz brali udzial w zamachu i on
miat ich w reku”.

Kiedy w 1944 1., po aresztowaniu wujka, jezdzitam do niego do Gdanska na Gestapo
na ulicy. ktéra nazywa si¢ obecnie Nowe Ogrody 27, gdzie byt on przetrzymywany przez H.
Kassner i A. Arendt (wtedy wolno bylo podaé wigzniowi pét bochenka chleba tygodniowo i
czysta bielizne) jeszcze dwa razy rozmawial ze mna gestapowiec H. Kassner, dalej namawial
mnie, aby$my przeszli na strong Gestapo, wskazali gdzie miesci si¢ Sztab por. J. Dambka.
Natomiast mego narzeczonego A. Pryczkowskiego namawial A. Arendt, aby poprzeé
gestapowca H. Kassnera na komendanta ,,Gryfa”.

Jak wychodzilam z gdanskiego Gestapo po spotkaniu z wujem (wigzienie bylo w
podziemiu), H. Kassner wychodzil ze mna na miasto. Raz zaprowadzil mnie w okolice
Wielkiego Mlyna nad Radunia, byta tam pijalnia piwa. Kassner zostawil mnie na chwile.
Pamietam, ze patrzylam na wode w Raduni i uzmystawialam sobie, ze to ta sama Radunia
wlasnie, ktéra wyplywa z naszego jeziora Raduniskiego nad ktorym bylo nasze gospodarstwo i
tam sie wychowatam, stalam si¢ pewniejsza siebie w obliczu szantazu Heinrich Kassnera.
Pomimo, ze z glosnikow grano niemieckie marsze wojskowe.

Marzeniem moim bylo w tym czasie, aby ustysze¢ w wolnym Gdansku Mazurka
Dabrowskiego, napisanego przez wielkiego Polaka, Kaszuba — Jozefa Wybickiego.

Po chwili Heinrich Kassner przyniést dwa duze kufle z piwem i czestowal mnie, ale

powiedziatam, ze nie lubi¢ piwa.

H. Kassner przyjezdzal do nas, do Borzystowskiej Huty jeszcze parg razy, w poscigu
za por. J. Dambkiem i wysylal ekspedycje.

Dlatego pragne jeszcze raz potwierdzi¢, ze znatam osobiscie Heinrich Kassnera z
wygladu, rozmawiatam z nim wielokrotnie, wiedzialam, jak wazne miejsce zajmowal w
gdanskim Gestapo i jakiej rangi byt zbrodniarzem. Pragng potwierdzi¢, ze Heinrich Kassner,
Jan Kaszubowski i Hans Kassner to jedna i ta sama osoba. Po wojnie uzywat tylko nazwiska
Jan Kaszubowski i Hans Kassner.

Jak rozpoczal si¢ upozorowany proces sadowy w 1954 r. Heinrich Kassner

wystepowal pod nazwiskiem - Jan Kaszubowski. Swiadkéw na ten proces dobicral
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Aleksander Arendt, Jan Szalewski i Leon Lubecki. UB rozpoczeto réwnolegle
przestuchiwania, aresztowania, szantazowanie czotowych zotnierzy ,,Gryfa” z kierownictw
organizacji. Na przykiad, w czasie tego procesu zatrzymano i grozono Smiercia Juliuszowi
Koszalce, jedynemu zyjacemu po wojnie Komendantowi Naczelnemu ,»Gryfa”, ktéry cudem
przezyl wojng, poniewaz zostal skierowany do obozu w glebi Niemiec, poza zasiggiem
dzialalnosci  polskojezycznej grupy Gestapo. J. Koszatka kierowal wywiadem i
kontrwywiadem ,,Gryfa” (do chwili aresztowania 5.02.1943 r.). Znal on réwniez powigzania
rodzinne Heinrich Kassnera z Aleksandrem Arendt.

Przestuchiwano i zatrzymano w tym czasie wielokrotnie Mariana Jankowskiego,

czlonka Rady Naczelnej w ,,Gryfie”, bardzo bliskiego wspoipracownika tworcy 1 dowoddey
,,Gryfa” por. J. Dambka”.

W tym czasie musial opuéci¢ miejsce zamieszkania moj maz A. Pryczkow_ski 1 zostal
skierowany na zeslanic wewnetrzne w poznanskie, byl on réwniez czlonkiem Rady
Naczelnej. Ja réwniez nie bylam $wiadkiem na procesie a znalam Heinrich Kassnera, jak
malo kto z TOW , Gryf Pomorski”. Bytam réwniez zaufang taczniczka por. J. Dambka, ktory

mi duzo o jego zbrodniach opowiadal. Cala tq akcja zastraszania zolnierzy ,,Gryfa” poprzez

UB kierowal A. Arendt.

Chodzilo o to, zeby nikt nie ujawnil opinii publicznej powigzania A. Arendta z
Heinrich Kassner i cala polskojezyczna grupa Gestapo. W tym okresie stalinowskim sady
byty na ustugach UB. Tym bardziej, ze z grupa ta powigzany byt scisle B. Bierut.

Po wojnie H. Kassner i jego najblizszy wspolpracownik A. Arendt, ktorzy kierowali
polskojezyczna grupa Gestapo, otrzymujg polskic obywatelstwo i dziataja w UB. H. Kassner
pracuje w Ministerstwic UB w Warszawie jako doradca B. Bieruta i K. Rokossowskiego, a
A. Arendt zostaje starosta i dalej zwalcza, likwiduje struktury Polskiego Panstwa
Podziemnego oraz falszuje histori¢ Polski.

Po wojnie w 1952 r. z okazji 60-tej rocznicy urodzin B. Bieruta miejscowosé, gdzie

znajdowal si¢ majatek W. Modrowa nazwano imieniem Bolestawa Bieruta — Bol estawowo

(z inicjatywy H. Kassner, J. Szalewskiego i A. Arendta). B. Bierut mieszkal przez dtuzszy
okres u Modrowow w czasie, kiedy tworzyli zaczatki Paktu Ribbentrop — Molotow w 1935 .
Ta polskojezyczna grupa Gestapo jest odpowiedzialna za zbrodnie przeciwko

narodowi polskiemu, miedzy innymi za pogromy i czystki etniczne na Pomorzu, w tym

edlenie ludnosci polskiej z Gdyni jesienia 1939 r., mordowanie polskich zotnierzy z

TOW Gryf Pomorski”, w koszarach w Tezewie — kolejarzy, ksigzy z Pelplina oraz chorych

psychiczme 7z Kocborowa.
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Przemianowanie miejscowosci Modrowa na imig¢ Bieruta — Bolestawowo w 1952 1.
mialo na celu zatarcie $ladéw dokonanych ,zbrodni przeciwko ludzkosci”, jakich dokonata
polskojezyczna grupa Gestapo, ktora po wojnie z rak sowieckiego okupanta objela wysokie
stanowiska - my$lata, ze komuna bedzie wiecznie trwala, a ich zbrodnie nigdy nie zostang

ujawnione i tych zbrodniarzy broni dzisiaj Zrzeszenie Kaszubsko — Pomorskie.

Przemieszczenie w 1942 r. Sztabu por. J. Dambka 7z Sumin

do Borzystowskiej Huty

Te fakty, ktore teraz piszemy, a dotyczace J. Gierszewskiego i Kurowskiej, pochodzy
od samego dowéddcy ,,Gryfa” por. J. Dambka, ktéry mowil: Kiedy ,Rys” zostal
Komendantem Naczelnym, latem 1942 r., w krotkim czasie rozpoczely sig aresztowania

wiréd czlonkow ,,Gryfa”, szczegdlnie wérdd lesnikow, ktorzy pozostali na przedwojennych

placowkach, gdzie byly i miescily si¢ nasze bazy. Juz w pazdzierniku 1942 r. zostal
aresztowany moj bliski wspéipracownik Alojzy Stawski — lesniczy z Sumin, u ktérego przez
pewien okres byl méj sztab. Pod koniec pazdziernika 1942 r. w Suminach odbywalo si¢
zebranie przedstawicieli kierownictwa ,,Gryfa”; o ktérym wiedzial rowniez ,,Ry§”
(). Gierszewski). Przed lesniczowka wystawiono czujki gryfowskie, zabezpieczajace
zebranie. Po pewnym czasie powiadomily one, ze w strong lesniczowki zblizaja si¢ dwa
samochody. W tych okolicznosciach postanowilismy natychmiast opusci¢ lesniczowke i
przeniesé sie do jednego z bunkrow w poblizu lesniczowki, gdzie zajelismy pozycje obronne.
Jak si¢ zaraz okazalo, samochodami tymi przybyli funkcjonariusze Gestapo z Urzedu
Osiedlenczego i Przesiedlenczego SS w Gdyni z Heinrich Kassner i Aleksandrem Arendtem
na czele, ktorzy tam pracowali od wrzesnia 1939 r. Aresztowali oni malzenstwo Stawskich,
zabicrajac ich ze soba. Stawski nie przezyl. Po tym zajsciu wydalem polecenie Scistej
obserwacji ,Rysia” (J. Gierszewskiego) i jego kochanki Gary.” Po tym fakcie ,,Chata” —
(Alfons Pryczkowski przypis red.) zorganizowal to miejsce”.

W niedtugim czasie po tej prébie pojmania Kierownictwa ,,Gryfa” ,,Chata” rozpoczal
rozmowy z nasza rodzina, aby u nas umiesci¢ sztab. Po wyrazeniu na (o zgody i po

odpowiednim przygotowaniu, m.in. wybudowaniu trzech bunkrow, w czym osobiscie bralam

udzial, takze moja siostra Gertruda Tempska, obecnic po mezu Rectaw i cata nasza rodzina,
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Przemianowanie miejscowosci Modrowa na imig Bieruta — Bo lestawowo w 1952 r.
mialo na celu zatarcie $ladow dokonanych ,zbrodni przeciwko ludzkosci”, jakich dokonata
polskojezyczna grupa Gestapo, ktéra po wojnie z rak sowieckiego okupanta objefa wysokic
stanowiska - myslata, ze komuna bedzie wiecznie trwata, a ich zbrodnie nigdy nie zostang

ujawnione i tych zbrodniarzy broni dzisiaj Zrzeszenie Kaszubsko — Pomorskie.

Przemieszczenie w 1942 r. Sztabu por. J. Dambka z Sumin

do Borzystowskiej Huty

Te fakty, ktore teraz piszemy, a dotyczace J. Gierszewskiego i Kurowskiej, pochodza
od samego dowddcy ,Gryfa” por. J. Dambka, ktory moéwil: ,Kiedy ,Ry$” zostal
Komendantem Naczelnym, latem 1942 r., w krotkim czasie rozpoczely sie aresztowania
wsrdd czlonkow ,Gryfa”, szczegdlnie wsrod lesnikow, ktorzy pozostali na przedwojennych
placowkach, gdzie byly i miescily si¢ nasze bazy. Juz w pazdzierniku 1942 r. zostal
aresztowany moj bliski wspotpracownik Alojzy Stawski — lesniczy z Sumin, u ktérego przez
pewien okres byl méj sztab. Pod koniec pazdziernika 1942 r. w Suminach odbywato si¢
zebranie przedstawicieli kierownictwa ,,Gryfa”, o ktorym wiedzial rowniez ,Ry$”
(). Gierszewski). Przed lesniczowka wystawiono czujki ervfowskie, zabezpieczajuce
zebranie. Po pewnym czasic powiadomily one, ze w strong lesniczowki zblizaja si¢ dwa
samochody. W tych okolicznosciach postanowilismy natychmiast opusci¢ lesniczowke i
przeniesé sie do jednego z bunkrow w poblizu lesniczowki, gdzie zajelisSmy pozycje obronne.
Jak sie zaraz okazalo, samochodami tymi przybyli funkcjonariusze Gestapo z Urzedu

Osiedlenczego i Przesiedlenczego SS w Gdyni z Heinrich Kassner i Aleksandrem Arendtem

na czele, ktérzy tam pracowali od wrzesnia 1939 r. Aresztowali oni malzenstwo Stawskich,
zabierajac ich ze soba. Stawski nie przezyl. Po tym zajsciu wydalem polecenie Scislej
obserwacji ,Rysia” (J. Gierszewskiego) i jego kochanki Gary.” Po tym fakcie ,,Chata” —
(Alfons Pryczkowski przypis red.) zorganizowat to miejsce”.

W niedlugim czasie po tej prébie pojmania Kierownictwa ,.Gryfa” , Chata” rozpoczal
rozmowy z nasza rodzina, aby u nas umiesci¢ sztab. Po wyrazeniu na to zgody 1 po
odpowiednim przygotowaniu, m.in. wybudowaniu trzech bunkrow, w czym osobiscic bratam

udzial. takze moja siostra Gertruda Tempska, obeenie po mezu Reclaw i cala nasza rodzina,
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1) Szczegotow zdrady Jozefa Gierszewskiego i jego wspolpracy z polskojezyczng grupa

Gestapo.

2) Powiadomienie, ze ,Ry$” i jego kochanka Kurowska sa dokfadnie $ledzeni przez
kontrwywiad ,,Gryfa”.

3) Sprawa zdrady J. Gierszewskiego i H. Kurowskiej jest kierowana do Sadu wojennego
,Gryfa”.

4) Obsada nowego Komendanta Naczelnego ,,Gryfa”.

Nam wydawato si¢ w tamtym czasie, ze nowym Komendantem Naczelnym ,,Gryfa”
bedzie Komendant Powiatu Chojnice ,,Zagloba” — (por. Jan Binczyk), poniewaz witedy do
dowddcey przyjezdzat z pow. chojnickiego tacznik Staniataw Megger *

Od Jana Goncza dowiedzielismy si¢ wtedy o szczegotach aresztowania w 1939 r. i
osadzonego w Stutthof przez H. Kassner, J. Szalewskiego i A. Arendt ksiedza Stefana
Frelichowskiego z Chelmzy, rowniez zwigzanego scisle z ,Gryfem” i Stronnictwem
Narodowym, byt kaptanem w naszej organizacji.

Jan Goncz przedstawit ks. Wryczy sytuacje, jaka panowata wtedy w ,,Gryfie” po
rozpracowaniu J. Gierszewskiego — ,,Rysia” 1 jego kochanki Kurowskiej. Przedstawil ich
Sciste powiazanie z polskojezyczna grupa Gestapo i zagrozenia z tym zwigzane dla ,,Gryfa” i
ludnosci na Pomorzu. Rozpracowany i ujawniony zostal mechanizm, wedlug ktorego
kierowali oni Polakow, patriotéw, do obozdw koncentracyjnych, a szczegdlnie do Stutthofu i
Potulic. Przedstawil, jakie zostaly podjete kroki w zwiazku z ta nieslychana zdrada
Gierszewskiego.

W tym czasie sytuacja w dowodztwie ,,Gryfa” w Borzystowskiej Hucie byta bardzo
dynamiczna. Zaraz po powrocie Jana Goficza od ks. J. Wryczy, wywiad ,,Gryfa” osiagnal
wielki sukces, udato si¢ mu rozpracowa¢ polskojezyczng grupe Gestapo i ustali¢ zakres jej
dziatania.

Na poczatku roku 1943 przybyt do sztabu por. J. Dambka w Borzystowksiej Hucie
tacznik Stanistaw Megger z pow. chojnickiego z wiadomoscia, ze zostata zdemaskowana
Halina Kurowska, kochanka J. Gierszewskiego, ps. ,,Ry$”, byla ona widziana z Heinrich
Kassner 1 Aleksandrem Arendt. Podczas tej rozmowy dowddcey ,,Gryfa” por. J. Dambka ze

Stanistawem Megger bylem obecny jako czlonek Rady Naczelnej, jak réwniez zwiazany

- Stanistaw Megger mial brata Jana nie byli oni spokrewnieni z Megger Janem, ps. ,Mann”, ktory byt agentem
NKWD, wspolpracownikiem J. Szalewskicgo, A. Arendt i H. Kassner. Stanislaw Megger zostat zlikwidowany
przez polskoj gestapo. Rozpowszechniane byly fatszywe dokumenty, ze zostal on wywieziony do
Rosji i tam zginat, W ten $posob probowano przerzuci¢ zbrodnie dokonane przez polskmuvcnm grupg gestapo
na sowictow





image17.jpg
64

blisko ze sztabem dowddcy. Dowddca bardzo dokladnie pytat o okolicznosci tego spotkania.
Pamigtam, ze zadal pytanie, jakiego koloru wiosy miata H. Kurowska, bo juz wiedzielismy,
ze zmieniala kolor wlosow przez farbowanie, aby si¢ maskowa¢. Dowoddca nakazat caly czas
sledzenie H. Kurowskiej i przekazywanie zaistniatych okolicznosci.

Poczatkowo sadzono, ze J. Gierszewski, »Rys” oraz H. Kurowska, ktérzy
wspolpracowali z gestapowcem Kurtem Hagemanem nie maja tak rozleglych powigzan z
wielka polskojezyczng grupa Gestapo, ktéra jest odpowiedzialna za kierowanie zbrodniami na
calym Pomorzu przeciwko narodowi polskiemu i bedacej jednoczesnie na ustugach NKWD.

A po wojnie, jak nam wiadomo objeli wysokie stanowiska w Polsce z nadania
sowieckiego okupanta, o czym wyzej pisaliSmy. Pomimo, ze popehili zbrodnie przeciwko
ludzkosci, unikneli sadu, zaréwno w Polsce , jak i w NRD. Proces gestapowcow Biangi i
Kaszubowskiego w Polsce byt calkowicie upozorowany, poniewaz ich wspotpracownicy: B.
Bierut i K. Rokossowski piastowali najwyzsze wiadze w PRL.

Te polskojezyczna grupe Gestapo rozpracowal wywiad ,Gryfa”, tzw. Grupa Jozefa
Drewy, Pawla Hebla i Stefana Paczoski. Ustalila ona w sposob jednoznaczny, ze grupa ta
scisle ze soba wspolpracuje i sklada sig z wielu 0s6b, oprécz gestapowcoOw Heinrich Kassner i
Aleksandra Arendta jako przywddcow.

W jej sktad wchodzili m.in. Kurt Hageman, Bruno Hageman, Jan Szalewski, Ludwik
Miotk, Jan Bianga, Ernest Modrow — Landrat i Kreisleiter NSDAP w Koscierzynie, Werner
Modrow z NSDAP, Tadeusz Trepka ,,Tom” (skazany jako zdrajca na $mierc¢ przez Sad TOW
-Gryf Pomorski”, wyrok wykonano jesienia 1943 r.) i Bernard Szczesny.

Cechy charakterystyczng tej grupy Gestapo bylo to, ze wszyscy znali jezyk polski i
pochodzili z Pomorza, dlatego dowddztwo ,Gryfa” nazwalo t¢ grupe mianem -
»polskojezyczna grupa Gestapo™.

Byli oni bardziej niebezpieczni dla Polakow niz inni gestapowcy, ktorzy przybyli z glebi
Niemiec. Oprocz jezyka polskiego znali lokalne warunki oraz mentalnosc spoleczenstwa

polskiego, mieli wiclu miejscowych konfidentéw i byli w NKWD jeszcze z okresu wiclkicj

azni migdzy Stalinem i Hitlerem.
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Spotkanie dowédztwa ,,Gryfa Pomorskego” u ks. Jozefa Wryczy w Czarnej

Dqgbrowie jesieniq 1942 r.

Po spotkaniu Jana Goncza z ks. J. Wrycza i po przekazaniu mu opisu sytuacji, jaka
zaistniala po rozpracowaniu polskojezycznej grupy Gestapo, doszto do spotkania dowddztwa
,Gryfa” zks. J. Wrycza.

Spotkanie to mialo miejsce jesienia 1942 r. dowodca por. J. Dambek udal si¢ z
Borzystowskiej Huty w ochronic ,,Chaty” do Rebienicy, do szefa wywiadu i kontrwywiadu J.

,,Gryfa” — corkg Agnieszka

Koszalki, ktory tam mieszkal z rodzina, z legendarng facznicz
Koszatka, z meza Bigus, glowna negocjatorkg Rady Naczelnej do rozmow zjednoczeniowych
w ramach ,,Gryfa Pomorskiego”. Z Rebienicy do Czarnej Dabrowy, miejsca ukrywania si¢ ks.
J. Wryezy. udaly sie na rozmowy trzy osoby z dowodztwa ,,Gryfa”: por. J. Dambek, por.
Juliusz Koszatka i Brunon Bigus, pierwszy rozeznawal teren, a za nim podgzali Juliusz
Koszatka, kiéry ,zyl na stopic legalnej”, biegle wiadal jezykiem niemieckim, wiele lat
mieszkal w Diiselldorfic i jako byly uczestnik I wojny $wiatowej w armii niemieckiej 1
przedwojenny polski policjant dobrze radzit sobie z wszelkimi kontrolami i mégt w ten
sposob chroni¢ por. J. Dambka przed niespodziewana kontrola niemieckich stuzb
mundurowych. Por. J. Dambek rowniez biegle wiladal jezykiem niemieckim, ale ukrywat si¢
od poczatku wojny, od wrzesnia 1939 r. . zyl na stopie nielegalnej”.

Po przybyciu do gospodarstwa Bolestawa 7mudy — Trzebiatowskiego do Czarnej Dabrowy i
po krotkim odpoczynku rozpoczely si¢ rozmowy. Uczestnicy tego spotkania uznali, ze
dzialalnosé J. Gierszewskiego oraz jego kochanki H. Kurowskiej jest wielkim zagrozeniem
dla ,,Gryfa” w terenie, jak rowniez dla dowédztwa.

Wszyscy uznali, ze nalezy postawi¢ tych zdrajcow pod Sad Wojenny ,,Gryfa” i to zaréwno
J. Gierszewskiego jak i H. Kurowska. Ksiadz J. Wrycza podkreslit, ze w zwiazku ze zdrada
,Rysia” i Kurowskiej znalazl si¢ w trudnej sytuacji, poniewaz przebywa w jednym miejscu,
jest malo mobilny, nie przemieszcza si¢ z migjsca na miejsce, jest latwym dla namierzenia
przez polskojezyczna grupe gestapo. Ks. Wrycza, z uwagi na te nowe okolicznosci,
zaproponowal, ze bedzie w dalszym ciagu wspieral swoja osobg i autorytetem dziatalnos¢
.Gryfa Pomorskicgo™ ale dla wigkszej operatywnosci ,,Gryfa” przekazuje bezposrednie
kierownictwo organizacji por. Jézefowi Dambkowi, do ktérego ma wielkie zaufanie, ktory i
tak do tcj pory jako prezes rzeczywisty i Dowodca ,,Gryfa" faktycznie kieruje walka na catym

Pomorzu. Wyrazil podziw dla dziatalnosci dowodey por. J. Dambka, podkreslil, ze migdzy
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nimi nie bylo rozbieznosci w zadnych sprawach. Ustalono réwniez, ze beda

rozpowszechniane wiadomosci, ze ks. J. Wryczy nie ma na Pomorzu.

Wiosnq 1943 roku zostal zlikwidowany jeden z czlonkow polskojezycznej grupy
Gestapo — oficer niemiecki Kurt Hageman, czlonek V- Kolumny z okresu

migdzywojennego.

Dowddca ,,Gryfa” J. Dambek, ktéry wtedy mieszkal u nas w Sztabie w
Borzystowskiej Hucie, przedstawit nam, jak wywiad ,,Gryfa” wykryl, ze Jozef Gierszewski —
»Ry$” oraz jego kochanka Halina Kurowska wspolpracuja z oficerem gestapo Kurtem
Hagemanem — czlonkiem polskoj¢zycznej grupy gestapo, a jest to $Smiertelne zagrozenie dla
LGryfa”. Wyjasnial nam réwniez, ze Hageman czgsto widywany byl na trasie Lebork —
Bytéw, znat ten teren i byto to wielkim zagrozeniem dla ukrywajacego si¢ w poblizu Bytowa
ks. Pptk. J. Wryczy. Zagrozenie bylo tym wigksze, ze znal on z wygladu ks. J. Wrycze z
okresu przedwojennego, mieszkal w Wejherowie, mial obywatelstwo Wolnego Miasta
Gdansk.

Por. J. Dambek wyjasnil nam, ze bracia Bruno i Kurt Hageman, K. Keyserling,
Henryk Kassner, Aleksander Arendt, Jan Bianga, Ludwik Miotk w okresie migdzywojennym
byli w V-Kolumnie, jezdzili na szkolenia, ¢wiczenia i zjazdy organizacji paramilitarnej do
Krolewea. Ukrywali swoja obecnosé na tych zjazdach — Stahlhelmu.

Dowdédca ,,Gryfa” por. J. Dambek podkreslal, ze to wlasnie ta grupa z V- Kolumny juz
z chwila wkroczenia wojsk niemieckich do Polski w 1939 r. kierowata aresztowaniami
Polakow wysylajac ich do Stutthofu i Piasnicy wedlug wczesniej przygotowanych list.
W Gdyni rozpoczeli juz aresztowania 13 wrzesnia, kiedy jeszcze trwaty walki na Kq;;'i;e
Oksywskiej. Ich bojéwki faszystowskie wiedzac, np. kiedy bedzie maszerowalo Polskie
Wojsko po kapitulacji z Helu, organizowaly pikiety z flagami faszystowskimi na-trasie ich
przemarszu. Taka prowokacja byla w wielu miejscowosciach, szczegolnie nasilona w
Wejherowie, Redzie i Rumii.

W tej sytuacji dowodztwo ,,Gryfa” wydalo na K. Hagemana wyrok $mierci. Wyrok

zaplanowano wykona¢ w pociagu, w ruchu, aby nie bylo odwetu ze strony Niemiec na

ludnosci polskiej. Grupa kierowana pr lozefa Drewe z Wejherowa, w ktorej byl as

wywiadu, Pawel Hebel, Stefan Paczoska i kurierka o pseudonimie ,,Blyskawica” rozpoznala
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H. Kurowska, wspolpracownice J. Gierszewskiego — ,,Rysia” — na dworcu w Koscierzynie,
wsiadla do pociagu udajacego si¢ do Gdyni, do ktorego wezesniej wsiadta tez Kurowska. Po
wskazaniu Kurowskiej, ,,Blyskawica” opuscita grupe. W Gdyni, na glownym dworcu
kolejowym, grupa obserwowala dalej Kurowska. Usiadla ona przy stoliku w malej
poczekalni, a za chwile dosiad! si¢ do niej gestapowiec K. Hageman. Przez dluzsza chwile
rozmawiali, a potem przekazala mu kopertg, ktora wlozyt do kieszeni marynarki, udat si¢ do
pociagu relacji Gdynia — Wejherowo (gdzie mieszkat).

Do pociagu tego wsiedli obserwujacy go wywiadowcy ,,Gryfa”. Pomigdzy Reda a
Picleszewem podeszli z bronia w reku do gestapowca, zazadali natychmiastowego wydania
listu doreczonego mu przez Kurowska na dworcu w Gdyni. Hageman chwycil za bron, ale
szybciej strzaty oddali Gryfowcy. Gestapowiec zginal.

Przejeli doreczony przez Kurowska list Gierszewskiego, zerwali hamulec i wyskoczyli
z pociagu do pobliskiego lasu. Jozef Drewa, ktory kierowat akcja, przekazal list dowédztwu
.Gryfa”, ktére zapoznalo si¢ z jego trescig i przekazalo go do Sadu ,,Gryfa”. O akcji tej

opowiadal nam réwniez sam J. Drewa w czasie okupacji, a takze po wojnie.

Wspélpraca ,,Rysia” z polskojezyczng grupq Gestapo

Jozef Gierszewski byl juz wczesniej $ledzony. W lutym 1943 r. formalnie
zostal odwolany z Komendanta Naczelnego pionu wojskowego ,Gryfa”, za zdrade Tajnej
Organizacji Wojskowej ,,Gryf Pomorski” i wspolprace z polskojezyczna grupa gestapo, w

szezegolnoscei za Scisla wspolprace z gestapowcami Heinrich Kassner — inspektorem gestapo
gdynskiego, i Aleksandrem Arendt z Kartuz, ktory mial w Gdyni zakamuflowany punkt
wywiadowczy przy ul. Horst — Wessel — Strasse. Miegjsce to stuzylo do inwigilacji polskich
patriotow, ktérzy walczyli z hitlerowskim okupantem — gldwnie zotnierzy ,,Gryfa“.

Niemcy zlokalizowali w Gdyni wazny przemyst, pracujacy dla Wermachtu'.

- Aleksander Arendt przez cala wojne pracowal dla Wermachtu, dlatego jako obywatel panstwa niemieckiego
nie poszed! na front. Niemcy pod koniec wojny kierowali do Wermachtu nawet dzieci o-raz mezczyzn w
podesztym wicku. Po wojnie A. Arendt pozostat w Polsce i do dzi$ jest obywatelem pafstwa niemieckiego. Byl
on réwniez obywatelem Niemiec, kiedy zakladal z ramienia UB Zrzeszenie Kaszubskie i zostal I Prezesem,
dlatego ze nie przeszed! obowiazkowej weryfikacji dla Niemecow z 1947 r., ktorzy chcieli pozosta¢ w Polsce.
Dlatego 7 taka determinacja osoby zwiazane z UB i SB, glownie skupieni w Z szeniu Kaszubsko — Pomorskim
bronia A. Arendta i jego przegranej sprawy.

Zaraz po wojnic, aby przekonywaé, ze A. Arendt byl Polakiem i nie byt w gestapo, zaczgto uwiarygodnia¢ go,
nadajac mu rozne funkcje, m.in. iz byl w Gryfie” i to Komendantem Naczelnym pionu wojskowego.
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Poniewaz Gdynia byla zamieszkala przez Polakow, nie byla wigc intensywnie
bombardowana przez aliantow.

Wspdlpraca Jozefa Gierszewskiego, ps. ,Rys”, z polskojezyczna grupa gestapo
polegala rowniez na dostarczaniu adresow gryfowcow wraz z dokumentacjg w postaci zdjeé
w celu ich fatwiejszego pojmania.

Oto jeden z przyktadow praktycznej dziatalnosci szpiegowskiej J. Gierszewskiego i H.
Kurowskiej, przekazany nam przez dowodce ,,Gryfa”, por. J. Dambka. W tej zbrodniczej
dzialalnosci J. Gierszewski postugiwal sie rowniez H. Kurowska. Jezdzili razem na zlecenie
gestapo np. do lesniczowek, na ktorych Niemcy pozostawili polskich lesnikow (po zajeciu
Polski, jak rowniez innych krajow, Niemcy nie byli w stanie obsadzi¢ wszystkich
lesniczowek i dlatego te nieobsadzone staly si¢ ostoja i baza dla zolnierzy ,,Gryfa”).
Gierszewski przedstawial sie, ze jest Komendantem Naczelnym ,,Gryfa”, o czym
wiajemniczeni lesnicy wiedzieli, przyjmowano ich z wyjatkowa goscinnoscia, z ktorej lesnicy
znani sa do dzi$. W pokoju goscinnym — salonie m.in. przegladali zdjgcia rodzinne, ktére tam
byly przechowywane. Poniewaz J. Gierszewski byt z kobieta, oddawano mu do dyspozycji
wlasnie to pomieszczenie, nikt tam nie wchodzil, nocowali nieraz przez kilka dni. Mieli wigc
czas wykrada¢ zdjecia z albuméw oraz inne dokumenty, ktére potem przekazywano do
gestapo gdanskiego, do H. Kassner i A. Arendta.

Polskojezyczna grupa gestapo po dostarczeniu adresow oraz innych materialow robila
zasadzke na zolnierzy ,,Gryfa” i ich aresztowano, wazniejszych, ktorych podejrzewali, ze
moga wiedzie¢, ze polskojezyczna grupa gestapo réwniez jest na ustugach NKWD
likwidowano w trakcie przestuchania (np. Jana Binczyka — komendanta pow. Chojnice),
pozostalych kierowano do Stutthofu, Potulic i innych obozdw.

W gdanskim gestapo byl duzych rozmiaréw stol, na ktorym byly utozone zdjecia,
przykryte szkltem, przez nich dostarczone. Od rozpoznawania tych zdje¢ rozpoczynano
przestuchania zolnierzy ,,Gryfa”. Miedzy innymi Zygmunta Binczyka, ktory rozpoznal
zdjecia zabrane przez Gierszewskiego i Kurowska z ich rodzinnych albumow, kiedy
mieszkali u nich w lesniczoéwce Mlynki.

W wyniku zdrady J. Gierszewskiego i H. Kurowskiej zostaly aresztowane nastgpujace

osoby z pow. Chojnice, o ktérych wiedzielisSmy w czasie okupacji od por. J. Dambka:
Jozef Olszewski »Andrzej” — z Wioclawka — Aleksandrowa Kujawskiego, aresztowany

w pazdzierniku 1942 r. przez H. Kassner z polskojezycznej grupy

gestapo w Gdyni — Witomino, ul. Poprzeczna 18; zamordowany przez
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Kaszubowskiego w trakcie przestuchania;
Alojzy Stawski le$niczy z Sumin, aresztowany w koncu pazdziernika 1942 r. przez H.

Kassner i A. Arendta; nie przezyl;

Helena Stawska aresztowana w tej samej akcji;
(zona)
Jan Binczyk lesnik, komendant pow. chojnickiego, ktory zostal zamordowany w

czasie przestuchania na gestapo w Gdansku przez H. Kassner, A.
Arendta 1 Sasse;

skierowana do obozu w Potulicach;

Zona Jana Bincz)

Krystyna Binczyk coérka Jana Binczyka, zmarla w obozie w Potulicach;

Zygmunt Binczyk torturowany na gestapo przez H. Kassner i Sasse, skierowany do obozu
w Potulicach;

Oskar Halama lesnik z Lasek, przestuchiwany na gestapo w Gdansku przez H. Kassner
i A. Arendta;

Cyryl Zalewski lesnik z Lasek, przestuchiwany na gestapo w Gdansku przez H. Kassner
i A. Arendta;

Stanislaw Megger ~ rozpracowany przez A. Arendta, zamordowany w koncowej fazie

wojny w sposob skrytobdjczy na terenie pow. chojnickiego.

W czasie, kiedy wykonano wyrok $mierci na Kurcie Hagemanie, ktory byt czlonkiem

polskoj znej grupy gestapo. Jego wspéipracownik Jozef Gierszewski, zaczal sig ukrywac.

Jak podawal nam por. Augustyn Westphal (ostatni dowddca ,,Gryfa” zamordowany przez uB
w 1946 1)), J. Dambek dal jeszcze szansg J. Gierszewskiemu ,,aby opuscit Pomorze™.
Gierszewski nie skorzystat z propozycji J. Dambka, uwazal ze po Stalingradzie Rosjanie
niedlugo wkrocza na nasze tereny, a tedy polskojezyczna grupa gestapo, ktora
wspotpracowata z NKWD, obejmie w Polsce w nagrode wysokie stanowiska.

O tej wspolpracy J. Gierszewskiego i jego kochanki z gestapo rowniez méwil nam po
wojnie dr Konrad Ciechanowski i dla potwierdzenia tego przyslal nam swoje opracowanie
,,Zapiski historyczne — Tom LV — Rok 1990. Zeszyt 2-3".

Z powodu tej nieslychanej zdrady J. Gierszewskiego — wspdlpracy z Gestapo, a

ponadto ze zlamal Swieta Przysicge”, podjal probe likwidacji struktur ,,Gryfa”,
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cegietek Gryfa” *

zdefraudowal wiele tysigcy marek, ktére pochodzity ze sprzed
i prowadzil niemoralny tryb zycia, zostal wyrokiem Sadu ,,Gryfa” skazany na karg smierci.

J. Gierszewski caly czas sie ukrywal, przenidst si¢ do Kalisza Kaszubskiego, koto
Koscierzyny, byt pod stala opiekg cztonkow polskojezycznej grupy gestapo, szczegdlnie Jana
Szalewskiego. Pomimo tego, jego miejsce ukrywania zostalo zlokalizowane, aresztowano go i
po odczytaniu mu wyroku Sadu ,,Gryfa” rozstrzelano (le$niczéwka ,,Dywan”). Do wykonania
wyroku zglaszalo si¢ wielu chetnych. Z powodu tej niestychanej zbrodni wybrano najbardzie;
zastuzonych zotnierzy ,,Gryfa” do wykonania wyroku. H. Kurowskiej udato si¢ zbiec z
Pomorza przed wyrokiem $mierci.

Na przelomie 1942 / 1943 r. razem z ,Chaty” poprzez Brunona Gawina, ktéry
pracowal w Gdyni i byl w wywiadzie ,,Gryfa”, nawiazali$my kontakt z zolnierzem ,,Gryfa”,
ktéry byt w naszej organizacji rusznikarzem, mieszkal w okolicy Twardej Géry. Opowiadal
nam wtedy, ze znal rodzine Gierszewskiego, w tym rowniez jego zong Anng. Kiedy
dowiedziata sie ona, ze J. Gierszewski i Halina Kurowska wspotpracujg z gestapo i w wyniku
ich zdrady zostalo aresztowanych wielu polskich lesnikéw, w tym kilku zgingto, nie chciala
mie¢ z nim zadnego kontaktu, rodzina wyrzekia si¢ jego.

Po wojnie m6j maz Pryczkowski — ,,Chata”, ktéry byl nauczycielem, bedac w
Gdansku na konferencji nauczycielskiej, spotkal tego rusznikarza, byl on réwniez
nauczycielem i pracowal w szkole zawodowej w Gdansku — Brzeznie, przy ul. Sterniczej i
nazywal sie Lepak. Byl on u nas kilka razy po wojnie w Kartuzach, rozmawialismy wtedy,
miedzy innymi rowniez o zdradzie J. Gierszewskiego.

Wiasnie wtedy opowiadal nam nauczyciel Lepak, ze dokonano ekshumacji
i przeniesienia zwlok J. Gierszewskiego, spod Kalisza Kaszubskiego, koto Koscierzyny do

miejscowosci Borzyszkowy, kolo Lipnicy. Mialo to miejsce w marcu 1960 r.. Zdrada J.

Gierszewskiego byla powszechnie znana na calych Kaszubach, wigc Zrzeszenie Kaszubsko —
Pomorskie mialo wielki klopot, gdzie go pochowa¢. Nie pochowano go w miejscu urodzenia
(rodzina wyrzekla sie jego), ani gdzie pracowal przed wojna, jak rowniez gdzie zginal. W

pow. Koscierskim wszyscy znali jego zbrodnicza przeszio$¢.

enie Kaszubsko — Pomorskie zdecydowato sie pochowaé¢ go w miejscowosci

Borzyszkowy. koto Lipnicy, gdzie nikt go nie znal. Ludno$¢ byta w duzej czgséci napltywowa,

latwiej bylo fatszowac jego przesztosé i w ten sposob broni¢ polskojezycznej grupy gestapo,
J p p p €2y ) grupy gestapo,

ktora potem zakladata Zrzeszenie Kaszubsko — Pomorskie — podkreslat Lepak.

" - pieniadze te przeznaczone byly dla sierot i wdow po zamordowanych Gryfowcach.
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Zrzeszenie Kaszubsko — Pomorskie uznato, ze szczegblnie dobrym okresem do
falszowania historii .Gryfa” jest czas walki z narodem polskim — okres stanu wojennego,
kiedy A.Arendt byl w PRON * (Dziennik Baltycki, kwiecier 1983, str.73).

Pod oslong stanu wojennego w tym czasie zorganizowano sympozjum z Lipnicy pod
wymownym tytutem ,, Wokét spisku na zycie mjr Rysia” **.

Po zapoznaniu si¢ z materialami z tego sympozjum, stwierdziliSmy ze przytoczone
zostaly tam w stosunku do zolnierzy ,,Gryfa” wszystkie nieprawdziwe fakty i klamstwa z
okresu stalinowskiego, kiedy UB na zlecenie sowieckiego okupanta likwidowato na Pomorzu

cj¢ Wojskowa ,.Gryfl Pomorski”.

struktury Polskiego Panstwa Podziemnego — Tajng Organiz,

" - Aleksander Arendt byt w skladzie Prezydium Rady wojewddzkiej PRON w Gdansku.
"= Jozel Gierszewski ,Rys” byl porucznikiem.
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Wspélpraca bylej polskojezycznej grupy Gestapo po 1945 r.
z Bolestawem Bierutem na Pomorzu

Bolestaw Bierut bedac rosyjskim szpiegiem od 1924 r. w Komintermie uzywal

Tomasz”. Byly to pseudonimy operacyjne na

réznych pseudoniméw, np.: ,,Jankowski”
Polske. B. Bierut byl agentem rosyjskim i niemieckim, jest to rzecz powszechnie znana. Byli
przeciez do 22 czerwca 1941 1. sojusznikami w okresie wielkiej przyjazni pomiedzy Hitlerem
a Stalinem, kiedy wspélnie w 1939 r. podjeli decyzje likwidacji panstwa polskiego. B. Bierut
bral osobiécie udzial w tworzeniu Paktu Ribbentrop — Molotow w Gdansku, poczynajac od
1935 r.. wiedy mieszkal u Modrowow i Heinricha Kassnera w Wolnym Miescie Gdansk.
Mozna tylko sobie wyobrazi¢, do jakiego stopnia upozorowany i jakg parodia byl proces
sadowy, ktory odbyl sie w 1954 r. w Gdansku i w Warszawie przeciwko Janowi
Kaszubowskiemu — Heinrich Kassner, kiedy jeden agent rosyjsko — niemiecki na terenie
Polski urzadza proces przed polska opinig publiczng swemu wspétpracownikowi, drugiemu
agentowi niemiecko — rosyjskiemu.

Ta parodia proceséw sadowych wyjasnia calkowicie, jak mogli dziala¢ bezkarnie
falszerze historii Polski, w tym réwniez TOW ,Gryf Pomorski”, czlonkowie z
polskojezycznej grupy Gestapo, majac swoich wspdlpracownikéw na najwyzszych
stanowiskach w zniewolonej Polsce. Dlatego jeszcze dzisiaj Zrzeszenie Kaszubsko —
Pomorskie broni A. Arendta. ZK-P razem z A. Arendtem i L. Lubeckim oddali do sadu mnie
oraz moja malzonke, jak réwniez syna Jozefa Dambka - Alojzego Dambka.

Ten proces Heinricha Kassner byl upokorzeniem dla catej Polski, ale w szczegolnosci dla nas,
zotnierzy TOW ,,Gryf Pomorski”.

O tym, ze B. Bierut byl agentem roéwniez niemieckim ujawnil juz w 1953 r. Jozef
Swiatlo, ktory zbiegt z Polski do Berlina Zachodniego w 1953 r. Dowiedziala sic wtedy cala
Polska kim byl B. Bierut, za posrednictwem Radia Wolna Europa, w cyklicznej audycji pt.
_Mowi Jozef Swiatlo”, ktora wtedy stuchali$my réwniez i my. Do nas, na Kaszuby, teksty
pisemne tej audycji docieraty balonami wysylanymi z Borholmu. Potem ukazywaly si¢ w Il
obiegu w ksiazce Jozefa Swiatlo ,,Za kulisami bespieki i partii”, wyd. Wektory. Potwierdzaja
to rowniez ,,Pamietniki Wiadystawa Gomutki”, jak réwniez publikacje z Rosji. Wszystkie te
zrédla potwierdzaja, ze Bolestaw Bierut byt rowniez agentem niemieckim.

W 1939 r., kiedy wojska rosyjskie i niemieckie zajmowaly terytorium Polski
przesuwajac sie w glab kraju, B. Bierut nie udat si¢ do Moskwy, jak nalezalo si¢ spodziewac,

lecz do Berlina. Po czym., jako agent niemiecki, zostal przerzucony do Minska, na Bialorusi.
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gdzie byt dyrektorem duzej firmy niemieckiej, ktora zaopatrywata potem wojsko Wermachtu
na froncie wschodnim w produkty zywnosciowe.

Pod koniec wojny z Minska zostal przerzucony do Warszawy przez oddzial NKWD,
gdzie obwolany zostal Przewodniczacym Krajowej Rady Narodowej.

W czasie, kiedy agent niemiecki i rosyjski B. Bierut zostal przewodniczacym
Krajowej Rady Narodowej i wiadomos¢ ta ze zdjgciem podata prasa na Bialorusi, ktéra byta
juz zajeta przez wojska sowieckie, do redaktora gazety w Minsku zaczeli zglaszal sig
Bialorusini oznajmiajac, ze osobnik ten, ktérego zdjecie zamieszczone jest w gazecie byl
Niemcem i pracowal w niemieckiej firmie, jako dyrektor.

W okresie rzadéw Edwarda Gierka, jako | sekretarza PZPR, napisala do niego pewna
Zydéwka z Minska podajac, ze w czasie wojny byla kochanka B. Bieruta — ,,Waszego
Prezydenta”, u ktorej mieszkal. Zwrocita si¢ do niego o przyznanie jej stosownej emerytury.
Tow. E. Gierek, moze w obawie, Ze ujawni ona, czym zajmowal si¢ jego poprzednik,
| sekretarz - B. Bierut w czasie wojny na Bialorusi, przyznat jej emeryture.

Zydowka ta przed wojng pracowala razem z m¢zem w radiu biatoruskim w Mifisku w
programie muzycznym. W czerwcu 1941 r., kiedy wojska niemieckie uderzyty na Rosje,
razem z mezem ucickala do Moskwy. Mezowi jej udato si¢ przedosta¢ do Moskwy.
Natomiast jg pojmaly wojska niemieckie i wrocita do Minska. Tu los ztaczyl ja z B. Bierutem.

Obecnie, zrodla sowieckie podajg juz, ze B. Bierut byl rowniez agentem niemieckim,
ale za zgoda Zwigzku Radzieckiego. B. Bierut, kiedy wspotpracowat scisle ze zbrojna
zng grupa Gestapo, poczynajac od 1935 do 1956 r. (do s$mierci), byl agentem

polskojezyc

niemieckim i rosyjskim. Ich obowigzki stuzbowe byly skierowane zawsze przeciwko
zywolnym interesom panstwa polskiego, na kazdym etapie ich dziatalnosci.

W okresie miedzywojennym, kiedy tworzyli w Gdansku podwaliny pod Pakt
Ribbentrop — Molotow, potem B. Bierut przebywat w polskim wigzieniu, skazany wyrokiem
za dzialalno$¢ przeciwko panstwu polskiemu. Réwniez po 1939 r., kiedy rezydowat w
Berlinie i w Minsku, w niemieckiej firmie. Szczgg(')]nie szkodliwa byla dziatalnos¢
B. Bieruta, kiedy rezydowal w Polsce po 1945 r. i wtedy uwiarygodniat polskojezyczna grupe
Gestapo.

W 1952 r., kiedy trwaly przygotowania panstwowe do obchodéw 60 rocznicy urodzin
B. Bieruta, spreparowanych wedlug najgorszych sowieckich wzoréw’, na wniosck ubowcow:

Franciszka Marchewicza, Aleksandra Arendta, Jana Szalewskiego, B. Bierut nazwal maty

* -z tej okazji urodzin B. Bieruta, robotnicy przekraczaja normy, traktorzystki chca glebiej orac, poeci pisza
..(...) nie jestem skowronkiem, w ksi¢zyc sie nie zmienig, lecz bede traktorem glebiej ora¢ ziemie.”
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wies, gdzie byl przed wojng majatek Modrowow, w pow. koscierskim, swoim imieniem —
nazwana zostaje Bolestawowem. Dla wszystkich wtedy musialo by¢ jasne, ze skoro B. Bierut
udziela swego imienia, wszystko, co tu si¢ dzialo u Modrowoéw musi by¢ prawdziwe.
Polskojezyczna grupa Gestapo razem z prezydentem B. Bierutem fatszuje, ze to wlasnie w
Bolestawowie urodzit si¢ Hans Kassner — Heinrich Kassner jeden z najwigkszych
zbrodniarzy niemieckich, przyjaciel B. Bieruta, u ktérego mieszkal przez okres okoto dwéch
tygodni, kiedy tworzyli poczatki Paktu Ribbentrop — Molotow w Gdansku w okresie
miedzywojennym. Faktycznie urodzit si¢ on w Gdansku. Heinrich Kassner byl
miedzynarodowym zbrodniarzem wojennym, poszukiwanym przez Amerykandw i Anglikow
po wojnie, dlatego bylo potrzebne to falszowanie ze zmiang na nazwiska i miejsca urodzenia
zbrodniarza, aby uniemozliwi¢ sciganie go przez Migdzynarodowy Trybunat w Norymberdze.

B. Bierut obawiat sig, ze jakby Heinrich Kassner stanat przed prawdziwymi sadami na
zachodzie, méglby ujawnié, ze to B. Bierut byl w Gdansku jednym z twércoéw zbrodniczego
Paktu Ribbentrop — Molotow, a zbrodnia katyfiska przypisana Niemcom byta poktosiem tego
zbrodniczego paktu.

Dlatego pragniemy tu podkresli¢, jako $wiadkowie historii i uczestnicy tych wydarzen,
ze to prezydent Polski B. Bierut byl zakladnikiem Inspektora Gestapo gdanskiego, to
B. Bierut zabiegal o wzgledy zbrodniarza wojennego H. Kassner’. A polskojezyczna grupa

Gestapo na czele z Heinrich Kassner i Aleksandrem Arendt ,.rozdawata karty”.

Dlatego wszystkie wyroki sadowe przeciwko H. Kassner, jak rowniez z jego udziatlem
musza by¢ uniewaznione, poniewaz zapadaly one pod dyktando agentéw obcych panstw,
obywateli Niemiec hitlerowskich: Heinrich Kassner i agenta rosyjskiego B. Bieruta
w zniewolonej Polsce.

Aby to nie zabrzmialo dziwnie i podejrzanie, ze prezydent Polski B. Bierut tak
wyrdznit swoim imieniem mala miejscowosé, gdzie znajdowal si¢ majatek Niemca Modrowa
z NSDAP, swego wspolpracownika, B. Bierut postanowil jeszcze z tej samej okazji 60-
rocznicy urodzin i w tym samym ,dekrecie” imienia swego udzieli¢: Uniwersytetowi
Wroclawskiemu, Hucie “Czestochowa” oraz Fabryce Samochodow Cigzarowych w Lublinie.

Potem, w 1954 r., rozpoczat si¢ fikcyjny proces Kassner, upozorowany i sterowany
przez byla polskojezyczna grupe Gestapo i B. Bieruta przeciwko fikcyjnej osobie, ktorej

zmieniono tozsamos¢ (zobacz: fakty wyzej opisane).

" - znal on zbrodnicza przeszio$é B. Bieruta, skierowana przeciwko Polsce. B. Bierut pozorowal, ze byl
Polakiem, nasladowat w kazdym szczegéle prezydentow przedwojennej Polski, np. kiedy zostal prezydentem
(1947) skladal przysicge wedlug przedwojennej Roty, konczac stowami: _ tak mi dopoméz Bog™.
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Po odzyskaniu przez Polske niepodleglosci w 1989 r. nazwy zwiazane z agentem
rosyjskim, niemieckim putkownikiem NKWD - B. Bierutem, zostaty zlikwidowane, poniewaz
byly hanbg dla Polski. Okazuje si¢, ze nie wszgdzie, np. w gminie Skarszewy, nazwa
Bolestawowo jest do dzis, rowniez u prezydenta Lukaszenki na Bialorusi w Minsku B. Bierut
ma swoja ulice. W Koscierzynie honorowym obywatelem miasta jest B. Bierut, a fakt ten
.wiadze” Koscierzyny ukrywaja przed Polska. Kiedy dwa lata temu napisatem list, aby
pozbawié¢ B. Bieruta, honorowego obywatelstwa do dzi$ nie otrzymatem odpowiedzi. Jakby
bylo malo tego, w Koscierzynie jest ul. Franciszka Marchewicza, z ktérego inicjatywy migdzy
innymi B, Bierut zostal honorowym obywatelem Koscierzyny. I. Marchewicz byl
pracownikiem Urzedu Bezpieczenstwa (UB), kiedy zlikwidowano UB znalazt on miejsce w
Zrzeszeniu Kaszubskim, a od 1964 r. w Zrzeszeniu Kaszubsko — Pomorskim. Pelnil tam
funkcje Prezesa Zarzadu Powiatowego. Natomiast A. Arendt byt z ramienia UB zalozycielem
Zrzeszenia Kaszubskiego i I Prezesem.

Poniewaz w Koscierzynie honorowym obywatelem jest w dalszym ciagu agent
sowiecko — niemiecki B. Bierut oraz ulicg swoja ma Franciszek Marchewicz, zabraklo w tym
miescie miejsca dla prawdziwych Kaszubskich Bohateréw.

W 2000/2001 r. spoleczenstwo Koscierzyny z inicjatywy naszej, jako czlonkéw
Zespotu ds. Upamietniania Etosu TOW ,,Gryf Pomorski”, ufundowalo tablic¢ pamiatkowa
kaszubskiemu bohaterowi Janowi Goncz, miata ona by¢ umieszczona na Rynku w
Koscierzynie, tak bylo uzgodnione z kombatantami i burmistrzem Koscierzyny.

Jan Gonez prowadzil w Koscierzynie biuro werbunkowe ochotnikow na wojng
bolszewicka w 1920 r. i razem z nimi walczyl w decydujacej bitwie na przedpolach
Warszawy w czasie ,,Cudu nad Wista”. Byl rowniez uczestnikiem Powstania
Wielkopolskiego, hallerczykiem. W 1939 r. stworzy! oddzial partyzancki i stanal na jego
czele jako dowodca. Byl w powiecie koscierskim tworea ,,Gryfa Kaszubskiego”, glownym
kronikarzem 1 dokumentalista i najblizszym wspdlpracownikiem tworcy .. Gryfa”, por.
J. Dambka.

Jan Goncz znal jezyki obce, w tym perfekcyjnie j. niemiecki z jego lokalnymi

odmianami i archaicznymi pisowniami. Prowadzil przed wojna w Koscierzynie kancelari¢

prawnicza i byt przeszkolony w tym zakresie w ,,Sieci dywersji pozafrontowej” na wypadek

wojny, jako wysoko kwalifikowany specjalista w zakresie glebokiej konspiracji’, ktéra byla

czeseig struktur obronnych przedwojennego panstwa polskiego. Wystawial w czasie wojny

" - wramach szkolenia w . Sieci dywersji pozafrontowe]” w okresie migdzywojennym pracowal przez rok w

biurach wydawania dowodow osobistych za zgoda odpowiednich stuzb.
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roznego rodzaju niemieckic i polskie dokumenty, takie jak: dowody osobiste, metryki
urodzenia, karty urlopowe osobom ,,spalonym”, poszukiwanym przez Gestapo, zmieniajac w
ten sposob ich tozsamos¢, ratujac tysiace ludzi od niechybnej $mierci.

Pragne tu podkreslic, ze jako zaufana taczniczka Sztabu por. J. Dambka w czasie
wojny, przenositam dokumenty glownie tozsamosci, wystawiane przez Jana Goneza, np. ze
Skorzewa pod Koscierzyna, gdzie wtedy si¢ on ukrywal, z Lasow Mirachowskich, z
Przyrowia od Jana Bloka, gdzie byl Sztab A. Westphala™ (gdzie mieszkala legendarna
laczniczka Sztabu — Maria Blok, obecnie Maria Lemke oraz jej brat Jézef Blok), do Sztabu
por. J. Dambka w Borzystowskiej Hucie.

jOW 1

Jan Goncz posiadal duze zdolnosci manualne. Zdobyl wiedze, co do zwyc
sposobow wystawiania réznych dokumentow  przez niemieckich urzednikow, ktore to
zwyczaje roznily sie znacznie w zaleznosci od regionu Niemiec. Dlatego dokumenty
wystawiane przez niego uwazane byly za ,silne papiery”, nie budzity podejrzen w Gestapo.

)

Jan Goncz wystawil wiecej dokumentéw niz szwedzki bohater Raul Walenberg,
ktorym Szwedzi szczyca sie przed calym Swiatem. Jan Goncz moglby by¢ nie tylko
wizylowka Koscierzyny, ale calej Polski. W Koécierzynie jednak zabraklo kawatka
kaszubskiej ziemi, aby umiesci¢ tam tablice pamiagtkowa kaszubskiego bohatera.

Burmistrz Kogcierzyny, zamiast umiesci¢ tablicg Jana Goncza na Rynku, tak jak to
bylo uzgodnione z kombatantami .Gryfa”, wydal polecenie w sposob skryty przed
spolecznoscia Koscierzyny i catej Polski, ukryl ja w Muzeum Miasta, nie powiadamiajac o
tym opinii publicznej. W ten sposob Jan Goncz znalazt si¢ znowu ,,w niewoli”, ale teraz juz
w wolnej Polsce. Manipulacja ta miala na celu umniejszy¢ bohaterstwa Kaszubow i ukry¢
prawde. Nie dopusci¢ do ujawnienia prawdy o dzialalnosci w Koscierzynie V-Kolumny, a
potem tzw. polskojezycznej grupy Gestapo, przemianowanej na UB, ktora zamordowala
skrytobojezo miedzy innymi Jana Goficza w marcu 1945 r., a po wojnie wspdlnie z
B. Bierutem zacierala $lady zbrodni na tym terenie.

Ta prowokacja dotyczaca tej tablicy spotkala si¢ z potepieniem na pi$mie licznych $rodowisk
kombatanckich za calego Pomorza; a szczegdlnie naszych z,,Gryfa” i okryla hanba miasto.

My, Gryfowcy, mamy pewnos¢, ze spoleczefistwo Koscierzyny umiesci tg tablice na

wlagciwym miejscu.

- ostatnia znana nam laczniczka dowodey Gryfa? A. Westphala, Franciszka Pomaraiiska, zostala

zamordowana na przefomic maja i czerwea 1945 1. na Zulawach, w micjscowosci Grabowe Pole, gdzie si¢

ukrywata.
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Zycie KASZUB, nr 8(64) Wizesieri 2009 r.

Do Redakgji naszej gazety nadszed! material historyka, dra Stanistawa Uciriskiego. Mamy nadzieje, ze
zawarte w nim tresci zainteresuja niektorych naszych Czytelnikow i wywolaja echa z przeszlosdi.

Wiadystaw Ostrowski

sedzia Sadu Organizacyjnego w TOW Gryf Pomorski, po wojnie sedzia Sadu Najwyzszego

1 wrzesnia mija 70 rocznica
wybuchu ll oiny Swiatowe]
i powolania Tajnej Organiza-
Gji Wojskowej “Gryf Kaszub-

ski*  (przemianowanej
6.07J941 na “Gryf Pomor-
ski"), powstalej na zalazku
preeccjenne] konspiscy-

fi “Bialego”, m.in. jego funkgji
w Cryfie, a przede wszystkim
prawndzivego nazwiska: Wha-
dystaw Ostrowski.
Sedzia Wadystaw Ostrowski
synjanai Leokadii urodzit sig
13 wizesnia 1916 r. we wsi
Raduiiw pow. Koicierskim na
Pomorzu, Pochodzil 2 patrio-
tycznej rodziny - ojciec Jan
Ostrowski (tak jak Jan Goricz)
byl zolnierzem gen. J6zefa
Hallera i 2 bigkiong armia na
przelomie 191911920 . wy-
zwalal Pomorze. Nastepnie w
1920 . byl ochotnikiem z Ko-
&cierzyny wwojnie polsko-bol-
szewickiej. Z Janem Goriczem
brat udziaf w decydujacej bi-
twie na przedpolach Warsza-
wy pod Radzyminem i Osso-
na, Bronistaw Brunka - do  wem w czasie “Cudu nad
wybuchuwojnywojtgm.Ste-  Wisla" 15 sierpria. Ranriy w
. bitwie stal ig inwalida wojen-
Deklaracja ideowa Gryld  nym.
glosita, ze “gownym celem W, Qstrowski w 1936 .
Tajnej Organizacji Wojskowsj  ukoriczyt Paristwowe Gimna-
“Gryf Pomorski” jest wyzwo- * zjum typu Klasycznego w Ko-
lenie Ojczyzny i Koéciota Ka- ~ $cierzyriie. Wiatach 1936-
tolickiego z niemieckiegobny: 1939 studiowal na Yigiwersy-
natnego faszyzniu { sqwiec-  tecie Poznariskimiia Wydzia-
kiej czerwonej zarazy” G _le Prawa."Siudiow nie mogh
bylintegralng czesciasystemu™” ukoriczyt z powaduwybuchu
obronnego Polski przedwze-  wojny, miatjus jednak przygo-
sniowej; posiadal wiele pio-  towang prace magisterska z
néw. Wainym pionem w  zakresu prawa koicielnego,
jegostruktuirze byt Sad Orga-  kidra obronil zaraz powojnie.
nizacyiny TOW “Gryf Pomor- W czasie okupadji przez trzy
Gry wydawal wyiokiw  lata ukrywal sie. Wprowadza-
imieniu Pafistwa Polskiego. jacym go do Gryfa byl Jan
Przewodniczacym Sadu Or- Goricz, kiéry przedwojng pro-
ganizacyjnego byl sedzia - wadzil w Kosdierzynie kance-
porucznik TOW “Gryl Po-  larig prawnicza. Wiadystaw
morski” o pseudanimie “Bia-  Ostrowski, posiadajacy przy-
ly”. W Gryfie, podobnie jaki  gotowanie prawnicze zostal,
w innych organizacjach nie-  na wniiosek . Goricza, powo-
podieglosciowych, w czasie  lany przez Rade Naczelng
wojnyiporoku 1945 wyroki - TOW " “Gryf Pomorski” na
smierci wydawano tylko za  przewodniczacego Sadu Or-
za zdrade stanu - wspdipra-  ganizacyjnego Gryfa. Prze-
ce z okupantami Polski: - wodniczyt rozprawom prze-
Niemcami i Sowietami. We-  ciwko zdrajcom Polski, ktdrzy

zostal powotany w Czarlinie
w gospodarstwie Gierszew-
skich na zebraniu organiza-
cyjnym, w ktérym brato
udziat piec osob: por. Jozel
Dambek — wybitny polski
konspirator, nauczyciel, Jozei
Gierszewski - rolnik z Czar-
lina; Jan Gierszewski (syn J6-
zefa) - rolnik z Czarlina, Kle-
mens Bronk - rolnik z Czarli-

dhug naocznych Swiadkéw - wspSitpracowali na Pomorzu
braci Henryka i.Zygmunta  z Gestapo i NKWD.

Bificzykow sedzia “Bialy" byl W tym okresie wywiad Gryfa
2aprzysigzony do Cryfa na  podejrzewal J6zefa Gierszew-
poczatiu 1942 przez twér- _ skiego ps. “Ryé"fnie mylic z
cg i dowodce Gryfa por. 6 bohaterem Jézefem Gierszews-
zefa Dambka w Sztable Do~ skim z Czarlina jednym 2 2alo-

wodcy, mieszczacym si€
wéwczas w lesniczéwee
“Miynek” kolo Brus, naleza-
cej do Bificzyk6w: Badania

#ycieli “Gryfa Kaszubskiegoi
jego kochanke Haling Ku-
rowska o wspdlprace z Gesta-
po, w zwiazku z &zym podda-

prowaczone przez Zespdlds.  no ich &cislej obserwacji. 15
Upamigtniania Etosu TOW  lutego 1943 1. Kurowska uda-
“Cryf Pomorski” pozwoliyna  jaca sie do Gdyni pociagiem

ustalenie szczeg@iow biogra-  relaci Kadcierzyna-Cdynia -

dzona byla przez trzech wy-
wiadowcow Gryfa. W gdyri-
skiej restauracji dworcowej
spotkata sie z oficerem Cesta-
po Kurtem Hagemannem ka-
tem Kaszubw i przekazala
mu koperte, ktora tamten
schowal do kieszeni marynar-
ki. Wywiadowcy teraz praefe-
li Hagemanna, gdyten udalsic
do kasy biletowej i kupit bilet
doWejherowa. Tosamo uczy-
nili obserwatorzy, wsiadajac
nastepnie za nim do pociagu i
tego samego przedziatu. Za
Reda, na wysokodi Pielesze-
wa, gdzie. po lewej stronie
ciagna sie lasy, przystapili do
akcji. J6zef Drewa zazadal ka-
tegorycznie od Hagemanna
koperty otrzymanej od Kurow:
skiej. Gestapowiec siegna! do
kieszeni, lecz zamiast koperty
wyciagnat pistolet. Natych-
miast wigc zostal Zikwidowa-
ny. Zabrano mu pistolet i ko-
perte, kibrg wreczyla mu Ku-
rowska. Wywiadowcy zerwa-
fi plombe hamulcowa, i kiedy
pociagzwolnitbieg, wyskoczy-
B, znikajac w pobliskim lesie.
W kopercie znajdowaly si¢
dokumenty pisane wlasno-
recznie przez JGzefa Glerszew-
skiego “Rysia” przeznaczone
dla Cestapo. Ry$ z Kurowska
donosili w nich, gdzie kwate-
ruja zohierze TOW “Gryf Po-
morski”, wskazywali miejsca
lokalizacji bunkréw, przekazy-
wali spisy nazwisk z adresam,
2 lakze dokumentacje foto-
gaficzng majaca ulatwié roz-
paznanie  pojmanie sofnierzy
Gryfa. Byly tam m.in. zdjecia
rodziny Biriczykow, kibre Gier-
szewski wraz z Kurowska wy-
kradali z rodzinnych albu-
méw Bificzykéww czzsie po-
bytuw ledniczéwee “Miynek”

 kolo Brus, u komendanta po-

wiatu Chojnice por. Jana Bir-
czyka. W wyniku ich zérady
2ginclo wielu lesnikéw,w tymi
Jan Bificzyk, co zostalo opisa-
ne przez $wiadkéw historii -
Zygmunta i Henryka Bificzy-
kbw w opracowaniu pL Jézel
Gierszewski ps. ‘RyS" i Halina
Kurowska czionkowie polsko-
Jezycznej grupy Cestapo. Wy-
dane przez Stowarzyszenie
Ofiar Wojny Oddziat Pomor-
ski'oraz Stowarzyszenié Dzie-
<i Wojny w Polsce Oddzial
Pomorski, Gdynia-Gdarisk
2007.

Praejgte w zasie likwidagi K.
Hagemanna dokumenty,
wskazujgce jednoznacznie na
wspGiprace “Rysia” i Kurow-
skiej z Cestapo, zostaly prze-
kazane do Rady Naczelnej
Gryla. Juz po dwoch dniach,
17 lutego 1943 r,, “Ryé” zo-
stal zdegradowany do szere-
gowca i razem z Kurowska
usuniety z Gryfa. Dokumenty
oraz inne materialy zostaty
skierowane do Wojskowego
Sadu Organizacyjnego Gryfa,
kibremu przewodniczyt se-
dzia Wiladystaw Ostrowski.
Sad skazal “Rysia” na karg
smierci za wspOiprace z Ge-
stapo i NKWD. Pluton egze-
kucyjny Gryfa namierzyl “Ry-
sia” w bunkrze “Dywan” pod
Kokcierzyna, tam go razbroli
po odezytaniu“wyroku roz-
strzelal na. miejscu. (Kurow-
skiej udalo sig zbiec przy po-
mocy Jana Kaszubowskiego i
Aleksandra Arendta do Gene-
ralnego Gubematorstwa).

Sedzia Sqdh Organizacyj- -

nego Gryfa Wiadystaw
Ostrowski petnit w 30-ty-
siecznym Gryfie bardzo waz-
ne funkdje: Bronitstniktur Gry-
fa przed wniknieciem w jego
szeregi agentéw Gestapo i
NKWD, kiérych celem bylo
rozbicie Organizacji od we-
wnauz. W okresie “wiélkiej
przyjazni pomiedzy Hitlerem
i Stalinem (1935-1941) dizia-
lali oni wspéinie w celu pod-
wazenia Traktatu Wersalskie-
goi dagyi do likwidacji min.
Pafistwa Polskiego. Ta &isla
wspblpraca miedzy dwoma
zZbrodniczymi systemami sfi-
nalizowana zostala Paktem
Ribbentrop-Mototow i wjego
wyniku wspdlnym atakiem na
Polske we wrzesniu 1939 1.
Kiedy 22 czerwea 1941 roku
doszko dowojny miedzy dwo-
ma okupantami Polski —
Niemcami i Rosja Sowiecka,
ze8¢ Gestapo, tzw. “polsko-
jezyczna grupa Gestapo”, is-
rej czlonkowie znali dobrze
jezyk polski) oraz NKWD.na
Pomorzu, dalej z sobg wspdt-
pracowaly. Przykladem takiej
wsp6ipracy byl sowiecki mar-
sealek Konstanty Rokossow-
ski szefl NKWD na Polske, w
casach stalinowskich m.in.
Minister Obrony Narodowej,
kry awansowal Jana Kaszu-
bowskiego vel Hansa Kassne-

ra - kata Porriorza, bylego in-
spekiora Gestapo gdariskie-
g0, do stopnia kapitana
INKWD. Kaszubowski wkrét-
ce objal kierownictwo Wo-
jewtizkiego Urzedu Bezpie-
czefistwa Publicznego w
Gdarisku. (Znany jest row-
niez fakt, ze rodzony brat K.
Rokossowskiego przez caly
wojng pracowal w niemiec-
kiej policji kryminalnej "
po”). Agenturalng przeszlos¢
miat takie Bolestaw Bierut,
od 1924 . putkownik
NKWD, ktryw 1947 «. mia-
nowal Kaszubowskiego, swo-
im osobistym doradca, Wezy-
scy wymienieni byl agenta-
mi Gestapo za wiedza ZSRR,
aidh dzialalno&¢ byla zawsze
wymierzona przeciw zywot-
nym interesom Polski i 0so-
bom, kiére dziataly na rzecz
jej niepodleglego bytu. Dla-
tego czeéé polskojezycznej
gupy Gestapo, wspdtpracu-
jaca 2 NKWD, pozosiala w
Polsce po 1945 1. i przemia-
nowana na UB (unikajac w
ten sposéb procesu Norym-
berskiego) dalej juz legalnie,
(podiszyldem UB) mordowa:
fa kaszubskwch bohateréw
Giyfa
Min. skrytobdjczo zamordo-
wany zostal w Wejherowie
1946 . por. Augusiyn West-
phal, ostatni dowodca Gry-
fa, kiedy ujawnilsie po pieciu
latach bohaterskiej walki. Sa-
modzielny-komendant Gry-
fa w Grudziadzu Bernard
Pawski w 1950 . zostal poj-
manyize zwiazanyini na ple-
cach rekami zostal utopiony
W Widle (poréwnaj ze zbrod-
nig na k. ). Popietuszce). Po
wojnie przeladowania zot:
nierzy Gryfa przez UB i Infor-
macie Wojskawa byly tak sil-
ne, e Gryfowcy nie przyzna-
wali sig, ze byli w Gryfie. .
Wladyslaw Ostrowski po
1945 r. zostat przyjety na
ostatni ~ IV rok prawa Uni-
wersytetu Poznaiiskiego. Kofi-
czy stdia, broni prac mag-
stska i w dniu 18 kiwietnia
1947 r. uzyskuje tyud magi-
stra prawa. Okres aplikagji
sadowe] odbywa w Sadzie
Apelacyjymw Toruniu, p6z-
niej peini obowiazki asesora
w Sadzie Okregowyim w

dok na st 15

4
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rodzina odczuwa do dzis skutki dzieszail gestapo na tych
terenach.

Vi jakis czas po tym najeidzie gectapo na nasze gosoodarsivo

/"Chate"/, czZonkz

ezglnej "Gryfa”,

czyli 2 23r. Ds
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spodziewajacy sig niczego Dambek i dokon,li zamachu. Nastepnie
zastrzelonego Dowddcg "Gryfa" przewie:ili nad jezioro do GoXubia
Kaszubskiego, pozorujac w ten sposdbt niewinnosé Piaseckich.

Tej nocy, z 4 na 5 marca, Aleksander Arendt, w mundurze gesta-
powca aresztorat w Sikorzynie jeszcze kilka osdb dziaXajgcych

W xonspiracji. liigdzy innymi L e o0 n & Kosznika,

Augustyna B 1ie a1t a, adys awa
Burenta, Augusityaaea Patoke, Antonieg
W iklaes a. Z2atrzyna tez Piasecliezo, bty obronic go w Hen

od podejrzed".

Otto Tempeki powiedziaX mi wtedy Jeszcze, %e przez kuriera
"Gryfa" o Smierci por. J. Dambka powiadomiX jego zong Anng
i syna Alojzego, ktérzy w tym czasie ukrywali sig u Zwardw,
w Klukowej Hucie. Doradzix im, by natychmiast zmienili miejsce
pobytu, gdyz Kaszubowski i Arendt planujg rowniez ich zlikwidowad.

W krotkim czasie po Smierci por. Jézefa Dambka, zebraza sig

Rada Naczelna "Gryfa". Zdecydow ze wszystkie funkcje, jakie
do tej pory peinix J. Dambek, przejmié por. Augustyn Westphal.

A wigc bedzie Pregesem Rady Naczelnej, Dowddcg "Gryfea" i Giéwnym

zie mu podlegat

ikiem Wydziazu O yJjnego, ¢

VW zebraniu

pion wojskowy, acznie z Komendantem I

uczestniczyli innymi: por. inz, G r z e g o r 2z
Wwojews ki, Bernard Pegwski, A1fions
Pryoczkows ki, Harian Jankowskl, Jdan
Goncsz, Klem ens Bronk L1 Jdan G iexr ~
ez e w s ki /rolnik z Czarlina/.
= ByZ~HE; por. inz. G. Wojewski - od 1943 ». do 1945 r., czyli

do zamordowania go przez UB.
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W parg dni po tym zebraniu ja i mdj przysziy mgz, A. Prycz-
kowski, spotkalismy sig z por. A. Westphalem. OpowiedziaX nam

z Domodea "Gryfa': "0toz

wtedy o swym ostatnim

ostatni rag przed 1t zbrodniz rozmasiaien 2z Jozefem o sytuacji

w

w Polsce, na Pomorzu, jak rowniez na Swiatowych frontach. Do-

wiedzielismy sie, Ze Sowieci szkolg Niemcow, ktdrzy mznjz znaja

h

Js polski, a zostzli wziecli do niewoli na froncie

Po przeszikoleniu ich do walki z polskimi Zoinierzami

majg ich zrzucaé¢ na Pomorze jako szpiegdw, ktdrzy bedsg szuzyli

Jeszcze w czasie tego ostatniezo spotkania "Lech" zatwier-
dzat teksty do druku w gazetkach "Gios Serca Polskiego" i "Gryf
Pomorski". Wieczorem gospodyni daixa nam dobrg kolacje, a okoZo
godz. 22 wyruszylismy z jego kwatery w kierunku mojej kwatery.
Hoc byza ksigzycowa, bardzo widna, pod nogami skrzypiai Snieg.

nie is¢ dro nigzng Gorke

v zamysleniu, nie tory kolejki

waskotorowej i stanglismy przy drodze Zgczacej Przyrowie

Szlacheckg. Tam sig serdecznie udciskalismy 1 po-
4

Por. A. Vlestphal przekazaZ nam rowniez Scislejszg wersje
zabdfstwa Dowddecy "Gryfa'". 0tdz ujawniz nam, ze do mordu doszio
w wyniku zdrady Piaseckiej i Refinskie] oble z domu Zawackie.
Rodziny te juz na poczatku 1944 r. poszzy na wspdipracg z gesta-

powcami, z J. Kaszubowskim i jego szwagrem A. Arendtem, ale

osoby te nigdy nie byty w "Gryfie". Por. Westphal powiedziaZ
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"Lecha" w Sikorzynie i jak wyglgdak sam zamach. O szczegikach

tycn wydarzed wiedziaX od Zoinierszy "Gryfa", a szczegdlnie od

wczesnie rano, jeszcze bylo szaro,

akurat wiedy karmili zwierzeta. Potem wepdlnie zjedli $niadanie

czasle jakiegod zatrzymania do wytiXumaczenia

I
W zZasg

swe]j podrizy. Udawal wgdrownego krawca. "Lech" gzdy wypoczax,

nadal konferovat z Duxakiem, ale wicczorem wyszli w teren na

obchdd bmnkrdw. Gdy wracali, spotkali Jdzefa Piaseckiego.
J ’ 4 -3

Zamienili z nim kilkas siéw, bo przeciez jesienig 1943 r. Dambek
byx u Piaseckich, nie Piasecki
zaczat nal § "leor przyszedi do nich do domu, ma bowienm

wielka pro ej rodziny 2z Niemiec list,

tarej pisowni i niewiele moze zrozumieé. ChciaZk

93]

pisany w stylu
by "Lech", jako bardziej wyksztatcony, odczytar to pismo, bo
Niemczech siychadé. "Lech"

sam. Piaseccy, gdy '"Lech"

ig u nich, powiadomili gestapo. Dnia 4 marca ok. go-

dziny 19-20, Kaszubowski i Arendt, wprownadzeni po cichu do

émiertelne

iezli ciaXo "Lecha"

strzaty. Potem, wiasnym zaprzegiem,

% kieruniku Jezlora Dabrowskiegzo. Widziax %o Dukak, ktdrego dom
byx tlisko drogi, jak rdwniez nszjblizszych sasiadiw Piaseckich,

rodzina Zaborowuskich. Oni widzieli tez Idziego Zawadzkiego
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/Zawadke/, brata Piaseckiej i1 Refidskieg, jak uczestniczyzx

w tym zajdciu. ie skodczyZo sie jednak na wywiezieniu ciaza
"Lecha". Po jakim$ czasie przywieziono je z powrotem do
Sikorzyna, ale juz nie zaorzggiem Piaseckich, tylko Rudolfa
Dzionka z Goxubia. Dopiero teraz, z Sikorzyna zawieziono ciao

"Lecha™ do Kxotuczyna, gdzie ¢

sulacji Jdoitor

- ge strony miejscowej ludnosci - o zabdjstwo Dowddecy

uciecszik

"Gryfah, Kozpuszczons plotkg
J i % 9

Por. 4. vYestphal przytocay

wydarzeniach po tej zbrod

m

asiedzi przyszli do Piaseckich, w

czyli na Scianach pokoju, w ktorym

$uieze S$lady od kul, szczegclnie ne Sciznie naprzeciw drzwl

wejscionych. Dutek mdwit tez, 1Z Leon Kropidiowekl, sgsiad

Piaseckich zwierszyZ sis mu, Ze kiedy 4 marce wieczorem poszedd
J ) J

d juz wiosng 1943 r. Jan

w gwoje szeregl Jizefa

Ci zdrajcy
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W wyniku tego haniebnego czynu zostaio aresztowanych i zamordo-
wanych wielu Gryfowcdw, szczegulnie z okolic Chojnic i Tucholi,
wSrcd nich bty¥ dowddca na powiat chojnicki - Jan Bidczyk.
Wéwczas tez mial byé zlikwidowany ks. Wrycza. Wywiad "Gryfa"
rozpracowax tych zdrajcdw i w marcu 1943 r. zostaz zlikuidomani

u

fre

ny. Kurowskiej udazo sig srzed pofcigiem zticc

()
H
o
N
o

1
(9]
o+
L]
I
o
o

z Pomorza. O fakcie tej zdrady

terenie catego Pomorza, jest bardziej szkodliwa i1 niebezpieczna
dla Polakow niz gestapowcy, ktorzy przybyli na te tereny

7z Niemiec. Wiebezpieczgenstwo z icn strony byto dlatego wicksze,
ze znali jezyk polski, mowili tez po kaszubsku, znali polskie

zwyczaje 1 mentalnodé tutejsze] ludnosci, mogli wigc atwle]

dokonywac penctracji wérud mieszkahcow tych ziem. swej zbrod-

d
niczej dziaralnosci, przedstaniali sie¢ nieraz jako uczciwl

Polacy i dzigki temu uzyskiwali informacje. Pracowall na dwie

as-

strony - garcwno dla I ow, jak i dla Sowiectow /NKWD/.
J s J

przyjaini
A aby zyskad

i Sowietdw/ obcho-

x/

Tak jg nazywaz por. A. Westpnal.
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lioja rodzina odczuXa to szczegdlnie bolesnie w czasie
ostatniego najscia gestapo na Sztab Dowodztwa "Gryfa"
w Borzystowskiej Hucie. liia*o to miejsce w marcu 1945 r.
Niemcy juz wtasciwie opuscili te tereny, ale gestapowiec
A. Arendt nadal $ciga por. A. Westphala. A. Arendt przyby<

wtedy do nasz zospodarstwa z oficerem rosyjskim o naztisku

, 2le

Pyt /ze %

potem okazaio sig, z€
byli dobrze uzbrojeni, pytali gdzie sg partyzanci "Gryfa".

Terroryzowali naszg rodzine, chociaz witedy byzy to tylko kobiety.

»

strycay, piwnice, caie obejscie.

(9]

Przeszukiwali gzabudowani

Dopytywali sieg przede wezystkim o por. A. Westphala - gdzie
jest, kiedykx byz tu ostatni raz i w jakim kierunku sig udai.
Rozlokowali sig na strychu domu i cag noc oczekiwall na przy-

bycie partyzantdw "Gryfa". Na drugi dzied przyszli tu i iani
y p 3 pray

oficeronie WXWD. Wydaje sig, Ze byli to dobrzy znajomi Arendta,
gdyz witali sig serdeczanle i mewili do siesie po imieniu. 0d
nas udali sig w kierunku Kamienlcy Szlacheckiej.

Z chwila wéjdcia okupacyjnych wojsk Armii Czerwonej dzia-

J

Yalnoidé tej zbrodniczej polskojgzyczne]j grupy na Pomorzu nasi-

liza sie jeszcze bardziej. To grupa

cow TOW "Gryf Pomorski",

orza Wogjewslkiego, komendanta

)

Tacze lnego Pionu Wojskowego "Gryfe'"; J an a G odc za,
dokumen taliste i kronikarza "Gryfa"; por. Augus tyna
i es tphbal a, zastepceg por. J. Dambka; B e rnarda
Paws kieg o, dowddcg samodzielnej Komendy Grudzigdz oraz

wielu innych Gryfowcdw.

[ai
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liusze przypomnied, ze tego typu wydarzenia zdarszaiy sig

™
L3

juz wczesniej. Przeci juz w maju 1944 r. ta polskojezyczna

zdu

estapowska grupa Kaszubowskicgo 1 Arendta dokonaia najs

na kuatery Sztabu Dowddciw "Gryia", znajdujace sig w Przyrowiu,

stvach Bigus.w i Blokdw. Wiedy to zostaz aresztowany

Blokdw

1945 r.

J:

a los czgdci Gryfowcew Jes nas, %€ smier-

nie zakodczyZo.

telne nietezpieczedstwno dla

v ukryciu, sroni

edziaX zeby "nile ujawniac

nie oddawaé, niczego nie zdradgzal, wszystko zachonac W tajemnicy,
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,Wioska mternetowa” w Liniewie

Nietrudno' zauwazy¢, ze
nauki- Sciste, technika, infor-
matyka, komunikacja, sposo-
by przekazywania informagji
i technologia informatyczna
poczynity wostatnich diesie-
cioleciach kolosalne postepy:
To nie skok rozwojawy; 1o po
prostu kosmiczny odliot, Ten
ped rozpoczyna sig w osrod-
kach niaukowych, na uczel
niach, w duzych miastach
prenikadomnicizychimy

L Wio:

scowosci, w kirych sa filie
szkét wyzszychlubstudia za-
wodowe policealne. Daleko
w tyle pozostaje wies. Ko

jetnosci, poszerzac wiedze —
przenosi sig do miasta, ale nie
wszyscy pouafia, nie wszyscy
moga oderwaé sie od ziemi

jui dziala: sohtys i
“Licznerska, Agnieszka Kruszyriska, Lucyna Piwowarczyk

ojcéw, nie wszyscy nawet
wiedza, ze 53 zdolni, maj ta-
lent, potencialne moziiwosa
do zostania odkrywea, wyna-
laz3... Te prawdg dosirzegl
pomyslodawcy programu
#Wioska internetowa -
ksztalcenia na odleglos¢ na
terenach wijskich” Jeston fi-
nansowany  funduszy Unii
Europejskiej i budzetu par-
stwa (w ramach Dzialania
212 SPO Rzl jsko efek

iewa Alfons Troka, Elibieta

wspGlpracy Fundacji RAPZ
oraz Przedsigbiorstwa Teleko-
munikacyjnego Optoland
SA) . Program zakdada po-
tanie 630 Centrow Ksztal-
cenia na odlegloéé na terenie
Galej Polski, z kiérych bedz
mogkorzysiac kazdymieszka-
niec wsi. W ten sposéb reali-
2owany bedzie géwny celpro-

jektu: promowanie na tere-
nach wiejskich idei ksztalcenia
przez cale zycie. Centra Keztal-
Cenia s wyposazone wnowo-
czesny sprzet komputerowy,
maja stale lycza intemetowe |
umozliwiaja e-leaming (prze-
kazywanie wiedzy za podred-
nictwem sieci) i korzystanie z
szerokie] propozyi platformy
edukacyjnej. Dzialanie kazde-
g0 centum zalezy od lokal-
nych poirzeb, inwendj prowa-
dzacego centrum, czyli od -
d2, dia ktérych s3 one worzo-
ne.

Takie centrum powstalo mie-
dzy innymi w Liniewie. W
wojewddztwie pomorskim
jest ich okolo 30, a w powie-
cie koscierskim dwa: w Lipu-
szu i w Liniewie. Wiele 0séb
przyczynitosiedotego, by po-
wstata ta Wioska intemeto-

Uroczycie praz

dok ze str. 14 i
Chojnicach, a nastgpnie zo-
staje sedzia Sadu Wojewddz-
kiego w Bydgoszczy. Po paz-
dzieniku 1956 w cz 2
“odwilzy” i po rozwiazaniu
UB na wniosek Ministra
Sprawiedliwosci uchwaly
Rady Pafiswa z dn. 23 maja
1957 . zostaje powolany na
sanowisko Sedziego Sadu
Najwyzszego.

Sedzia Wiadystaw Ostrow-
ski mial bohaterska prze-
2108 Jego miodost przypa-
data na okres odrodzonego
o okresie zaboréw Paristwa
Polskiego. Nalezat do poko-
lenia silnie doswiadczonego
przez los, pokolenia Kolum-
b6w, wychowanych'w stuz-
bie Bogu i Ojczytnie. TOW
“Gryf Pomorski*w mys de-
ideowej opracowanej
przez jej twbrcbw: por. Joze-
fa Dambka, ks. ptk. J6zefa
Wrycze i por. Jana Goficza -
tak jak w okresie powstars
narodowych w XIX w. - trak-
towata walke 0 wyzwolenie
Polski | Koscida Katolickiego
jako jeden cel dziafania. Nie

Ostrowskiego.

Wiadystaw Ostrowski zwia-
zany byl emocjonalnie 2 Ka-
szubami, a szczegbinie 2 Ko-
écierzyng. Czestoprzyjezdial z
Warszawy do swojej rodziny,
a takze do towarzyszy \/spél
nej walki w Gryfie, m.i
braci Bificzykéw. Putvaerdzal
ze przewodriiczy Wojskowe-
muSadowi Organizacyjnemu
Gryfa, kicry wycial wyrok ska-
2ujacy na zdrjce “Rysia” za
jeg0 wspdiprace z Gestapo i
NKWD.

Wskutek przebywania w._
podziemnych bunkrach le-
énych, w skrajnie trudnych
warunkach - co odbilo sie na
jego zdrowiu — Wiadystaw
Ostrowski umieraprzedweze-
énie 31 patdziemika 1969 .
jako czynny sedzia Lzby Kamej
Sadu NajwyzszegowWarsza-
wie.
dr Stanistaw Uciiski

Autor antykulu W imieniu
wlasnym i Stowarzyszenia
Drieci Wojnyw Polscepragnie
serdecznie podzigkowac Panu
prol. zw. dr. hab. Bronistawo-

wi Marcihiakowi - Rektorowi
Uniwersytetu im. Adama Mic-
kiewicza w Poznaniu za prze-
kazanie kserokopii materialow
archiwalnych dotyczacych stu-
digw Wiadyslawa Ostrowskie-
go.

Pragriiemy podkredic. 7e Ar-
chiwum Uniwersytetu Adama
Mickiewicza prowadzi archi-
wizacje dokumentow na naj-
wydszym $wiatowym pozio-

mie, zgodnie ze sztukg archi- |-

wizagji dokumentéw,
Daigkujemy-cownie: Panu
prof. zw di. hab. lechowi Gar-
dockiemu Plerwszemu Preze-
sowi Sadu Najwyzszego w
Warszawie 22 przekazanie Sto-
warzyszeniu obszemej doku-
mentadji dotyczacej’ Sedziego
tzby Karnej Sidu Najwyisze-
g0 - Wiadystawa Ostrowskie-
g0, kibra zostala wykorzystana
w ninigjszym anykule w nie:
wielkim tylko stopniu

Autor jest w posiadaniu do-
kumentow stwierdzajacych
autentyucznos¢ powyzszych
faktow

Redakeja

wa’. Wejt Giny L
niewo Mirostaw War-
czak powieciatotym
podczas uroczysiego
otwarcia tej placéwi
4 lipca biezacego
roku. Krystyna Pajura,
zlonek Zarzadu Wo-
jewsdztwa Pomor-
skiego  wspierala
wniosek sporzaczony SEAM
2 inicjatywy wéjta

przez Elibiete Licznerska, 2
potem caly Urzad Grminy za
angazowany byt w powstanie
centrum. Za tg pomoc wéjt
podzigkowal wszystkim, ki6-
2y przyczynil sie do utworze-
nia Wioski..." i kibrzy przy-
2l na owarcie, by pociziwiac
spret i jego mozliwoici -

preedstawicielce Urzedu Mar-
szackowsmgowmewmm

3 s L
inaja wstege otwarcia Krystyna Pajuira

iMirostaw Warczak
Pomorskiego, radnym Rady
Grminy, sokysom, Skarbnik

pracownikom referatu komu-
nalnego UG i Gminnego
Oérodka Kultury, Sportu i Re-
kreacji z Lucyna Piwowar-
crykna czele.
Centrum bedz

Agnieszka Kruszyiska, kidra
pracuje takze w Crminnej Bi-

bliotece Publicznej w Linie-
vie.

Jakiesa Pani zadania, jako kie-
rujacej ta nowa placowka?

- Przed wazystkim dbalosé o
prawidlowe technicznie i or-
ganizacyjnie funkcjonowanie

Agnieszka Kruszyriska
Centrum Ksztalcenia, a poza
tym udzielanie wszechstron-
ne pomocy korzystajacym z
WWioski...” w zakresie obstu-
gikomputerai poruszanie sie
wintemedie. Musze nieustan-
nie monitorowa¢ oferty on
line i e-learning (10 angielskie
terminy odnoszace sig do na-
uczania na odleglosd) by za-
wsze mie¢ aktualne dane,
jako propozycje dla klient6w:
Juz obecni cztery osoby regu-
larnie korzystaja ze szkolenia
on line, przychodza dzieci i
miodziez by ,pobuszowac”
pointernecie, pograd w atrak-
yine gry, do kisrych nie majy
dostgpu ani w domu, ani w
szkole (tym bardiziej w czasie
wakacji). Codziennie jest w
tym Centrum kilka, kilkana-
cie 0s6b, a przecie? dopiero
zaczglismy dziatalriod¢. Moz-
naprzyé uizjw dii powsze-
dnie od godziny 15 i przeby-
wacdo 20, a wsobotg w go-
dzinach od 10 do 15.

Czy sajui konkretne plany,
codo bardziej zorganizowa-
nej pracy Centrum Ksztalce-
nia?
- Onesie powoli kystlizuja,
do;rze\\uﬁ Sa juz propozy-
e, by objac szkoleniem sal-
ly<é\/ w zakresie postugiwa-
nia sig komputerem prusza-
nia sigwintemécie np. naryn-

Propozyda becie mile wi-
dziana, a i wiasnych pofny-
sléw nam, mam nadiieje, nie
zabraknie,

Teksti zdjeci;
Ryszard tuczkiewicz
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W niedfugim czasie po owym epotkaniu w Przyrowiu dowile-

dzielidmy sie, 2e por. Augustyan Westphal, dowcdeca "Gryia',

kaszubski bohater zostal aresztowany w Wejherowie przez UB.
Przetrzymywano Go

betonie, by bity

wiele razy. Kilka dokumentdw "Gryfa" - « obawie, aby nie

Dziazalnoéé A. Arendta jako zestapowca, a potem funkcjo-
nariusza UB przejawia¥a sig w rdznych formach, Ot, na przyktad
juz po $mierci por. J. Dambka, ale jeszcze przed zbrodnig

o

@ Szymbarku“/, Aleksander Arendt

i

[}
)

>

Q

T UDY

4

x/ Dnia 24/25 maja 1944 r. czgsc polskojgzycznej gestapowskie]
agrupy hrendta- Kaszubowsklego dokonara v Szymbarku skryto-
béjczeso mordu na dzlesigciu zoxnierzach & TOW "Gryf
Pomorski. Zbrodnig ta kierowa¥ Jan Szalewski.
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i gestapowiec miak zajal

dowodug "Gryfa Pomorskiego". SS-man
S

zdradziecko orzez nich zamdr
ala, ktéry pezniz

14

miejsce atrioty, bohatera
J
Dambka, no 1 DOr. A 'n‘estp,

)]

nj

wanego - DOTr.
wtedy jeszcze funkcjg dowddey 2le Lyi poszukiva
zamian za to poparcie A. Arendt

0Ot

Czerwone

ko ludzie

nigatoren przedladovad

najwyzszych urzgdnikew sgdowych. Byli to rszystk

sokroju Arendta. Byx on r.wniez org
1

Gryfowcoti, juz @
m 7 mgZem, A Pryczkowskim, bolegnie odczud
rzeciw ZoXnierzom "Gryfa'. ligz mdd,

Arendta, skierovang p
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uznany za szkodliwezo wroga ludu, musiaZ opuscic Kaszuby

i udadé sip

skie. i Borzystowskiej Hucie

nie daxo si na nas podlegiych sotie

ubowcdw, ktorsy nieustannie nas przesiuchiwali,

(a

rozili Zmiercia.

v, zadw

Arendt

kiwietnia
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o

do

dokumentemn, skierowanym do sgdu przez Hildegarde

Arendt /zoas A. Arendbfa z domu Skwierawsks/ jest "OSwladczenie

a 22 stycznia, niewiadomego roku. W tym Takszywynm
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i4mie podaje ona, ze byta Zgczniczka "Gryfa" i se w czasie

4

wojny nocovaXa nawet w tunkrach, w nassym gospo

ctowskiej Hucle.

ki, stanowczo twierdziz, ze nizdy

nie podpisywal zadnych oswiadczed, to byXoby to dla

nie byt w« "Gryfie", ale co zorsza,

i Scisle

pokazywane przesz

juz po wojalec
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Deklaracja Ideowa
Tajnej Organizacji Wojskowej ,,Gryf Pomorski”

Pomorze 6 lipca 1941r.

|
Tajna Organizacja Wojskowa ,Gryf Pomorski” jest organizacjg wojskowg i
diatego rie stuzy interesom zadnej partii politycznej. Uznaje w petni Poiski Rzad na
Obczyznie oraz Wodza Naczelnego. Na terenie naszego dziatania zachowuje peing

samodzielno$¢ w sprawach wojskowych.

..... Or
T

Gléwnym celem Tajnej Organizacji Wojskowej ,Gryf Pomorski” jes

«r

wyzwolenie Ojczyzny i Kosciota Katolickiego z niemieckiego brunatnego faszyzmu i
sowicolkic ozcmenoi zarazy. Uéwiadomicnie narodowe czlonkéini i ezarokich mas

przez wskazywaniu drogi wiodacej do Wielkiej Sprawiedliwej Polski.

Nieztomnym dgzeniem naszyim
¢

taki ksztait granicy na zacnoome uniemozliwiajacy Niemcom raz na zawsze agres

na Polske. Odrodzona Po!ska bedzie siega¢ po linie Odry i Nysy tuzyckiej z

wigczeniem do Polski wyspy Rugii, powiatu Meklemburgii z miastem Rostokiem a na

wschodzie obejmowaé ziemie przyznane Polsce traktatem ryskim. Nie ma Polski bez

wW

Wilna, Krzemienca, Lwowa jak i nie ma Poiski bez Gdanska, Wroctawia i Szczecina.

o
jako siinego Panstwa Siowianskiego o terytorium ogarniajacym obszar catych Prus

Wschodnich, ‘G

(=%

anska, Pomorza Szczecinskiego, catego Slaska i obszaréw po Nyse
tuzycka, na wschodzie powigzanej scistymi wiezami w ramach jednej panstwowosci
z elementami ukraifiskimi, i oKu obejmujgcym
Czechy i Stowacje, uznajace przewodnia role Polski w nowym naturainym uktadzie

politycznym.
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wyzwoleniu Ojczyzny Rzgd Polski pizystgpit do ukoiiczenia budowy w Warszawie

v
Zotnierze — czionkowie Tajnej Organizacji Wojskowej ,Gryf Pomorski” zaraz
po wypedzeniu wroga z Pomorza, Gdanska, Prus Wschodnich i Pomeranii oddadza
prawowitemu wiascicielowi — Kosciotowi wszystkie $wigtynie katolickie ktore w czasie

reformacji Lutra lub pdzniej zostaty odebrane Katolikom.

Vi
Zwierzchnikiem Panistwa Polskiego musi by¢ jedynie dobry Polak i
praktykujacy katolik, posiadajacy rodzine
vii

Religi

panujaca. inne wyznania otrzymuja swobode w rozwoju. Istnienie szkodiiwych sekt

a Katolicka bedgca wiekszoscig Narodu Polskiego powinna byé

powinno byé¢ wzbronione. Interes zwigzkow religiinych nie moze staé ponad

interesami Panstwa i Narodu Polskiego.

~:

zawsze zajmowat czotowe r“niejsce na koronie Orta Poiskiego Biatego, a usuniety w

tatnich latach musi wrécié¢ na dawne miejsce.

IX
Rzad Polski po uwolnieniu naszej Ojczyzny od wrogdw przystapi do spetniania
$lubéw ziozonych Bogu przez Kréia Jana w czasie najazdu szwedzkiego na Poiske.
Rzad Polski czyni¢ bedzie wszystko, by Najéwietsza Maryja Panna obwotana

podczas najazdu szwedzkiego na Nasz Kraj, Krolowa Korony Polskiej doznata

szczegdlniejszej czci nie tylko ze strony poszczegdinych ludzi, ale takze w szkotach
wszystkich stopni, w wojsku, sadownictwie, urzedach panstwowych i Zzyciu

spotecznym, zeby wyraznie byto wida¢, iz Ona naprawde jest uznawana i czczona

przez caty Katolicki Narod Ojczyzny Naszej jako Krolowa Polski. Zaraz po

AT~

Swiatyni Opatrznosci Bozej jako wotum dziekczynne za Odzyskanie Woinosci.
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1) naduzywajace alkohoiu
2) utrzymujace zazyte kontakty z Niemcami
3) osoby ktére podpisaty tzw. niemiecka liste narodowosciowg (Volkslista)

XI
Po waojnie obcokrajowcy powinni na mocy umow z innymi Panstwami wrdcic
g

do swoich krajéw. Polakom z zagranicy umoziiwi¢ powrét do Poiski.

Xl
Prawa niemieckie uchwalone i stosowane przeciwko Polakom winny
zachowaé¢ w Poisce swa moc w stosunku do Niemcow. Wszyscy Niemcy ktorym
udowodni sie szkodliwg dziatalno$¢ przeciwko Polsce oraz jej Narodowi w okresie

obecnej wojny muszg by¢ surowo ukarani i wysiedleni z Polski.

Aadama s by i asmlemia imda
(& uc\uly vy pu VVUJ(IIC usial
celem ziozenia rachunku tych wszystkich obywateii ktorzy w czasie obecnej wajny

lub poprzednio zawinili przeciwko Ojczyznie wzglednie Narodowi Polskiemu.

XIvV
Paiistwo Polskie natychmiast po wyzwoleniu kraju od wi

wynagrodzi wzglednie zaopiekuje sie inwalidami polskimi z obecnej i poprzednich

wojen Polski, jak rowniez wdowami i sierotami po polegtych Zotnierzach Polskich.

XV

Dalodn D da m rae WS U
& Qa MmMOoZiiwoSC praCy WSZyS

anstwo Polskie

ptacenia podatkédw winien obejmowac¢ wszystkich obywateli pracujacych, iub

posiadajacych inne zrédio dochodu. Dlatego kazdy obywatel — pracownik musi

zarabiac tyle, by mogt zy¢ dostatnie, ptaci¢ podatki. Panstwo Polskie zapewni swoim

obywatelom nalezytg opiekg leKkarskg, rente na starosC i inwalidztwo i to w takiej
>4

wysokos$ci, by mogli wraz z rodzinami zy¢ na odpowiedniej stopie materialnej i

w
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kulturalnej. Popiera¢ bedziemy akcje nabywania obligacji przez pracownikow i

XVI
Pafistwo Polskie popieral bedzie prywatng wiasnosé jak i spoitdzielczosé,
handel, rzemiosio, drobny i $redni przemyst. Wielki przemyst powinien by¢ bardziej

narodowy. Kapitat zagraniczny ulokowany w przemysle krajowym musi stuzyé

bardziej interesom Panstwa Polskiego.

Nis alkesa
uvia ZWigRSZe

1. Zachecac bedzie emigracje Polakéw z zagranica do powrotu.
2. Przez poprawe warunkow zycia wstrzyma emigracje Polakéw, a popiera¢ bedzie

emigracjg innych narodowosci z Polski.

Da mozliwos¢ powrotu do polskosci szczepom stowianskim, Mazurom,

_(_O

tuzyczanom, Potabianom.
Utatwia¢ bedzie zupetnie niezamoznym Polakom zawieranie matzenstw.
5. Pracownikom nalezy ptaci¢ specjalne dodatki na niepracujgce zony i kazde

d-iacka
GZIiECROo.

o

Gospodarzom, robotnikom, rzemiesinikom, kupcom, przemystowcom i innym
¢
acp

odpowiednie do ilodci dzieci zréznicowaé ptacenie podatku.
3

7. Kara¢ nalezy niedozwolone spedzanie ptodu.

XVl
gdnikami mogg by¢ jedynie osoby uzdolnione i posiadajgce odpowiednig

wiedze praktyczng i teoretyczna. Ministrowie, posfowie /senatorowie/ i wyzsi

urzednicy panstwowi nie moga naleze¢ do rad nadzorczych w przemysle handlu i

Zadaé bedriemyv nrowvwrdcenia enrawiedliwadei we weryaiinh d-iadsinanl b Symio
£q0ac vgaziemy prZywiOCenia SprawiednwosCi W& wWSZySIKiCii Gziedzinacn Zycia

[}
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1. Naprawienie krzywdy wyrzadzonej olbrzymim masom przez niesprawiedliwg i
T T —

e wadebadZue, b domian o bad
Ce yll.cwa:ulyz_uwamc WriaGow OanrRowy<Cii, oga

pizewaznie ciezko zapracowanym dorobkiem caiego zycia niezamoznyci 0séb.

2. Obdarzanie gospodarstwami roinymi czy innymi tych wszystkich kiorzy jako
ochotnicy walczyli w latach 1919 i 1920, a ktorym miarodajne wiadze polskie takie
.......... L. P N P P ey R Y T o T=Y 1ot
UICLHI\/C uﬂly, lllcb y Il e uvucyinaly v '.lc\ ",
8 uniecie wszelkiej protekcii i dzielnicowosci.

4. Dopuszczenie Pomorzan do wszeikich, az do najwyzszych urzedow w Polsce, a

szczegolnie na Pomorzu.

XX

Pansiwu Polskiemu

D

wrogami szczegbinie w czasie wojny i sprzeniewierzanie si

kara¢ smiercia.

od wiadz adminisiracyinej i samorzadowej. Budowa, uirzymanie i zaopatrzenie szkoi

winno przejaé Panstwo. Wysoko zorganizowana 7-kiasowa szkoie naiezy udostepnic

wszystkim obywatelom Panstwa Polskiege. Nauczycielstwo szkot powszechnych,

ledAhen ;mim dillem oim—e P T Vel e e T T
tére nie tylko uczy, pizysztych obywatet
Foiski, winno Konczyé szk wyzsze. Ceiem podniesienia ogbinej oSwiaty

zawodowej nalezy zorganizowad obowigzkowe doksztalcanie w  szkotach

wieczorowych takze i dla wsi. Wybitnie zdolnej, lecz zupetnie niezamoznej miodziezy

alakia iidaatanni im abiidio Readmia §ianrtacas 7 amamam&lan
GiSKie uuuoLqpln ucx_l.na tnie studia Srednie i vvyl_az_c Z az.uu:yuu =}

troska Fanstwo FPoiskie zajmie sie tworzeniem szkot Srednich i wyzszycih. Frogramy

nauczania | wychowania naiezy ciagie udoskonaiaé rowniez w  kierunku
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Jozef Gierszewski byl Komendantem Naczelnym ,Gryfa” przez okolo 7 miesiecy. W

spotkaniu w Czarnej Dabrowie z 6/7 lipca 1941 r., kiedy przemianowano .Gryfa

nie bral udzialu. Przemianowanie ,,Gryfa” wymagalo

Kaszubskiego™ na ,,Gryf Pomorsk

Pomorz

wigkszego uaktywnienia poludniowej c¢ dlatego J. Gierszewski zostal
mianowany Komendantem Naczelnym. Pracowal on przed wojna w Chelmzy, jako

e bardziej

nauczyciel. Dowddztwo ,Gryfa” uwazato, Ze znajac ten teren, uaktywni je:

ato si byly to ptonne nadzieje. Gierszewski ukrywal si¢ na

.Gryfa” w tym rejonie. Ok

Pomorzu ze swoja kochanka Maria Haling Kurowska, bo byl zonaty i mial syna Stanislawa,
ur. 1928 r., i corke. Osoba ta miala na niego zly wplyw, w duzym stopniu przyczynila si¢ do
wspolnej zdrady i wspolpracy z polskojezyczna grupy Gestapo, ktéra rowniez byla na

ustugach NKWD. W konsekwencji doprowadzilo to do smierci J. Gierszewskiego. Samej

Kurowskiej udato sie zbiec z Pomorza przed wyrokiem smierci.

Kiedy przed Sadem Wojennym ,Gryfa” rozpoczeto sie szezegodlowe Sledztwo w

sprawie ich zdrady, okazalo sig, ze jeszcze przed wojna, gdy Gierszewski posiadal rodzing i

a od

pracowal w szkole podstawowej w Chelmzy jako kierownik, rozpoczal romans z mtlods;

siebie o 15 lat nauczycielkq Haling Kurowska. Juz wtedy mialo to posmak skandalu,

poniewaz zawod nauczycielski, szczegdlnie na Pomorzu w tamtych czasach, cieszyl si¢
wiclkim szacunkiem 1 autorytetem.

Po kampanii wrzesniowej Gierszewski opuscil rodzing i wspolnie z Halira Kurowska

zaczal si¢ ukrywa¢ na Pomorzu. Nie zorganizowal wlasnego oddziatu, tak jak np. wybitny

Jan Gonez.

zolnierz .,Gryfe

Przebywal z Haling Kurowska rowniez wiedy, kiedy zostal Komendantem Naczelnym

.Gryfa”. 7

y si¢ pojawiaé zarzuty, ze Jozef Gierszewski, ktory powinien by¢ wzorem dla

zotnierzy ,,Gryfa”, w tamtych latach niezwyklej proby prowadzi niemoralny tryb

przebywa ,,w lesie” ze swoja kochanka, co bylo ztym przykladem dla zotnier

spolecznosei katolickiej Pomorza. W niedlugim czasie wywiad i kontrwywiad | Gryfa”
uzyskal niezbite dowody, ze Jozef Gierszewski, ps. ,Rys”, oraz Halina Kurowska
wspotpracuja z polskojezyczng grupa Gestapo, co wezesniej przedstawilismy.

$li

Pragne tu podk

e sprawa zdrady J. Gierszewskiego byla mi dobrze znana z
kilku powodow. Migdzy innymi dlatego, ze bylam zaufang laczniczkq zalozyciela i dowodcey

Gryfa”, por, J. Dambka. Sztab dowddey w latach 1942 — 1944 byl zakonspirowany i miescit

sie w naszym rodzinnym gospodarstwie w Borzystowskiej Hucie. W s;

chywal

abie tym pr;
por. J. Dambek i por. A. Westphal (pragng nadmieni¢, ze dowddztwo Gryfa™ miato

rownolegle inne miejsca, skad kierowalo walka ,.Gryfa”,
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kanatowym potaczy Baltyk z Morzem Czarnym, co dostarczy gospodarce narodowej

oibrzymich dochodéw i zwigkszy znaczenie Polski w $wiecie.

XX

>
o
(7]

1
i~

Armia Narodowa, potezne lotnictwo i wielka fiota wojenna. VWojsko poiskie musi
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Roinictwa beda Gospodarstwa Rodzinne. Gospodarsiwa Rodzinne musza byé tak

wielkie azeby Poiska Rodzina, ktora ,zywi i broni® mogia zyé na nich dostatnio.

Gospodarstwa mate nalezy zwigkszy¢ w ramach komasacji gruntow. Gospodarstwa

majgtikdw  ziemskich bedacych oérodkami
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wysokiej kultury rolnej i hodowlanej nie nalezy parcelowac. Parcelacie mozna
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wa do emenytury i
wszystkich Polakéw, kiorzy nie dopusciii sie Zzadnego przestepsiwa przeciwko

Panstwu i Narodowi Poiskiemu.

XXVH
Rolnicy i robotnicy stanowigcy najliczniejszg warstwg Narodu Polskiego
musza w Panstwie Polskim by¢ zréwnani w uprawnieniach z innyimi grupami
spotecznymi. i

na niemiecka liste narodowosciowa i z tego powodu zostaii wysiedieni iub zmuszeni

do ciezkich robét, albo cierpieli w wiezieniach, w ukryciu lub w inny sposéb —

-

zywicieie zostali wymordowani iub w inny sposéb pozbawieni zycia przez

wrogow, dlatege ze byli dobrymi Polakami i nalezeli do Tajnej Organizacii

VAT miodemianni (Do Dmimn ~ooded
vvupr\vvvc) ,,onyx Pomorski”.
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Zostalam wtajemniczona przez samego por. J. Dambka w sprawe zdrady
J. Gierszewskiego, kiedy po wyroku sadu, ktory zdegradowat go i skazat na kare smierci,
powiadamiatam specjalnym rozkazem komendantéw terenowych o zdradzie ,Rysia”. Poza
tym mo6j maz, Alfons Pryczkowski, byl w osobistej ochronie dowddcey por. J. Dambka od
1940 r., a od 1942 r. do konca wojny byl w Radzie Naczelnej ,,Gryfa”.

Zastgpca dowddcy por. J. Dambka, por. A. Westphal, twierdzit, ze J. Gierszewski juz
wezesniej nalezal do polskojezycznej grupy Gestapo, nim wstapit do ,,Gryfa”. Zostal
skierowany do ,,Gryfa” jako zdrajca z zadaniem rozbicia go. Mowil to nam w czasie okupacji,

Jak rowniez po wojnie, kiedy byl w Przyrowiu.

Bolestaw Bierut byt rowniez cztonkiem polskojezycznej grupy Gestapo,

ktora dziatata na catym Pomorzu

Na Pomorzu polskoj¢zyczna grupa Gestapo dziatata Jeszcze w okresie V — Kolumny.
W sklad jej wehodzili, wedlug por. J. Dambka i A. Westphala, migdzy innymi nastgpujacy
gestapowcy: Heinrich Kassner, A. Arendt, J. Szalewski *, J. Bianga, L. Miotk, bracia Bruno
i Kurt Hageman, E. Modrow (Landrat i Kreisleiter NSDAP w Koscierzynie, wilasciciel
majgtku w Baczku, miedzy Starogardem i Skarszewami) oraz jego kuzyn W. Modrow z
NSDAP — wiadciciel duzego majatku w poblizu Skarszew.
7 majatkiem W. Modrowa zwiazany byl jeden z najwickszych zbrodniarzy niemieckich
bedacych na ustugach NKWD w okresie miedzywojennym, a w czasie wojny inspektor
Gestapo gdanskiego, Heinrich Kassner. Majatki W. Modrowa oraz E. Modrowa (w Baczku)
byly glownymi bazami polskojezycznej grupy Gestapo, z ktérych kierowano zbrodniami
przeciwko narodowi polskiemu na catym Pomorzu. Grupa ta wymordowala osobiscie okoto 2
tysigcy Polakow bez wyrokdw w terenie, nie liczac 0sob skierowanych do obozdw zaglady,
gtownie Sttuthofu.

W okresie migdzywojennym w majatkach Modrowow przebywat Boleslaw Bierut,

kiedy w Wolnym Miescie Gdansk w 1935 r. tworzono podwaliny pod Pakt Ribbentrop —
) ) p Yy p I

" - W czasie rezimu komunistycznego w Polsce Jan Szalewski wystawial liczne oswiadczenia przyjmowanym
do ZBOWID —potwierdzajac, ze byli zolnierzami TOW ,»Gryf Pomorski”, aby w ten sposob falszowag, ze byl on
w .Gryfie”. Podawat, ze byl,f:zlonkicm Rady Naczelnej przy TOW , Gryf Pomorski”, ps. ,,Sobol”. Jako zolnierz
TOW .Gryf Kaszubski — Pomorski” od jesieni 1939 1. do 1945 1., a od 1942 —1945 w Radzie Naczelnej
stwierdzam, 7e nie byt on nigdy w ,,Gryfie”, lecz w polskojezycznej grupie Gestapo.
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Mototow. WiedzieliSmy o tej sytuacji w czasie wojny, bedac w sztabie por. J. Dambka.
,,Gryf” posiadal genialny wywiad umieszczony w sercu Gestapo.

W 1947 r. Aleksander Arendt zostal Starosta Koscierzyny w celu odbycia specjalnego
ceremoniatu. Réwniez w tym samym roku przyjezdza na Pomorze B. Bierut. ,Dziennik
Baltycki” w tym okresie pisze o niezwyklym wyr6znieniu, jakie sptynglo na cale Kaszuby, bo
Boleslaw Bierut przyjal zaproszenie A. Arendta, F. Marchewicza, J. Szalewskiego (wszyscy z
UB) do odwiedzenia Koscierzyny. Poboznym Kaszubom pozoruje sig, ze agent rosyjski (od
1924 r.) i niemiecki (ptk. NKWD), prezydent Polski - B. Bierut, tow. ,,Jankowski”, ,, Tomasz”

jest wierzacym katolikiem, uroczystosci te odbywajq si¢ z udziatem ksiedza.

Prasa utrzymuje w tajemnicy do ostatniej chwili jego przyjazd do Koscierzyny. Aby wywotac
wigkszy efekt propagandowy, rozgtasza sig, ze B. Bierut podjat decyzje o przyjezdzie do
Koscierzyny spontanicznie, w ostatniej chwili, wzruszony niezwyktym przyjeciem, jakie mu
zgotowano na Pomorzu.

Faktycznie spotkanie to bylo bardzo dawno uzgodnione z B. Bierutem. Spotkat si¢ on
tu ze swoimi agentami z polskojgzycznej grupy Gestapo z okresu migdzywojennego, migdzy
innymi Heinrich Kassnerem, Aleksandrem Arendt, Janem Szale\.vskim, Ludwikiem Miotk,
ktorzy obecnie byli wysokiej rangi pracownikami UB. Teraz byt prezydentem, moégt im duzo
pomdc, aby ich uwiarygodniac.

Uzgodniono plany, jak przed spoleczenstwem ukryé ich wspdlng agenturalng
przesztosé, w tym rowniez B. Bieruta, czym byl on zywotnie zainteresowany, wspotpracowat
bardzo owocnie w okresie wielkiej przyjazni Hitlera i Stalina, migdzy innymi z Modrowami.

Chodzilo przede wszystkim o to, jak pomoéc jednemu z najwigkszych zbrodniarzy
niemieckich i jednoczesnie agentowi NKWD z ich polskojezycznej grupy Heinrich Kassner,
Inspektorowi Gestapo gdanskiego, ktorego B. Bierut bardzo cenil, a ktory byl na Pomorzu
powszechnie znanym z ogromu zbrodni, ktérymi kierowat i ktore popetnil. Dokonane wtedy,
tu w Koscierzynie, ktamstwa naleza do jednych z najwigkszych falszerstw w historii na
Pomorzu. My zoinierze TOW , Gryf Pomorski” dowiedzieliSmy si¢ ze zdumieniem o tym, ze
Heinrich Kassner, dobrze znany nam zbrodniarz, gestapowiec, zostal teraz Janem
Kaszubowskim vel Hans Kassner. Wywiad ,,Gryfa” mial dane, co do jego dzialalnosci i
wiedzieliSmy z cala pewnoscig, ze byl Niemcem urodzonym w Gdansku, szwagrem A.
Arendta i mieszkal potem caty czas w Wolnym Miescie Gdansk. Zmieniono mu teraz réwniez
micjsce urodzenia, wedlug tego nowego zyciorysu urodzil si¢ on w majatku Wernera
Modrowa, otrzymal inng dat¢ urodzenia. Aby jeszcze bardziej uwiarygodnic¢ te klamstwa,

prezydent polski (ptk. NKWD) B. Bierut z okazji 60-tej rocznicy swoich urodzin,
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miejscowos¢, gdzie mial sie rzekomo urodzi¢ H. Kassner i gdzie znajdowatl si¢ majatek
Wemera Modrowa, Niemca, wybitnego dziatacza NSDAP, pod Skarszewami, otrzymuje imi¢
Bieruta — zostaje nazwane Bolestawowem. Réwniez w celu upamigtnienia pobytu tu Bieruta u
rodziny Modorowéw w latach trzydziestych. B. Bierut spotykal si¢ réowniez z bratem
Wernera, Ernestem Modorowem, ktory byt — Landrat i Kreisleiter NSDAP w Koscierzynie.
Zaraz te nowe falszerstwa dokonane przez polskojezyczng grupe Gestapo, a
zatwierdzone przez B. Bieruta, dotyczgce Hansa Kassnera i jego nowej biografii, zostaty
publikowane przez UB, a cala ta farsa zakonczyla si¢ fikcyjnym, upozorowanym procesem

Jana Kaszubowskiego po 1950 r. dzisiaj te kltamstwa zwigzane z polskoj

ZyCczng - grupa
Gestapo probuje jeszcze broni¢ Zrzeszenie Kaszubsko-Pomorskie, a wlasciwie juz tylko
obecne kierownictwo.

W czasie tego pobytu w Koscierzynie w 1947 r. B. Bierut uhonorowal orderami
Arendta 1 J. Szalewskiego, podkreslajac ich wielkie zastugi ,,w utrwalaniu wladzy ludowej”.
Obszernie opisywat te niezwykle uroczystosci ,,Dziennik Battycki”.

Po wyjezdzie z Pomorza w 1947 r. B. Bierut zabiera do Warszawy Hansa Kassnera.
Zostaje tam ubogacony i zabezpieczony, otrzymuje rowniez mieszkanie. W Warszawie byl
doradcg B. Bieruta i K. Rokossowskiego do walki z polska opozycja niepodleglosciowa.
Pracuje na wysokim stanowisku w Ministerstwie, byl etatowym pracownikiem UB.

Natomiast inni czlonkowie polskojezycznej grupy Gestapo — E. Modorow i W.
Modorow, czlonkowie NSDAP — wyjechali po wojnie do NRD, gdzie rodzina piastowata
rowniez wysokie stanowiska partyjne w Niemieckiej Republice Demokratycznej — oni byli tez
wspotpracownikami NKWD. A. Arendt mowil nam i rozpowszechnial wiadomosci, ze
Modorowie popetnili samobdjstwo, a wigc nie ma potrzeby ich $ciga¢. Byla to nieprawda.
Modorowie zyli spokojnie w NRD. Dowiedzieli$my si¢ przypadkowo o tym, kiedy w 1970 r.,
za Gierka, otworzono granice z NRD. Pracownicy z Kaszub, z naszych stron, jezdzac tam do
pracy, powiedzieli nam o tym.

Wiadome nam bylo, ze cztonkowie polskojezycznej grupy Gestapo uzywali w czasie

wojny i po wojnie roznych nazwisk, np. Aleksander Arendt w czasie wojny uzywal ps.
Zeger”. Pracowal, poczynajac od wrzesnia, w Urzedzie Osiedlenczym i Przesiedlenczym SS

i policji w Gdyni. A. Arendt, ktory miat dalej pozosta¢ w Polsce po wojnie jako agent NKWD

i by¢ ,Polakiem”, musial mie¢ jakie$ alibi. Na uzytek miejscowej opinii spolecznej jego
mocodawcy z Moskwy doskonale wiedzieli o jego pracy w Gestapo. A Arendt nie mogt po
wojnie oficjalnie podawac, ze pracowal w Gestapo. Dlatego posiadal miedzy innymi lokal

wywiadowcezy, na przyklad w Gdyni przy ul. Horst — Wessel — Strasse 6, upozorowanc na




